
Tato sláva nás èekala 16. èervna na místním koupališti. Akce 
byla pojata ve sportovním duchu a spojena se zahájením letního 

provozu koupalištì. Proto obec zajistila rùzné nafukovací atrakce 
a zábavu pro dìti
a dospìlé. A jelikož se akce konala na koupališti, byla hojnì využita 
i rùznorodá nafukovací lákadla na vodní ploše bazénu. K tomu pøi-
dala komise mládeže hry pro dìti za sladké odmìny, pro zájemce 
byly pøipraveny kuželky a stùl na ping pong.
Na sportovní odpoledne pøijali pozvání i manželé Kotasovi, kteøí 
rádi a ochotnì pøedvedli všem zájemcùm správnou chùzi s holemi 
(nordic walking). Pøíznivci v poslední dobì tolik oblíbeného sportu 
si na místì mohli zakoupit hole se slevou a navíc manželé pøipravili 
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Vážení spoluobèané, milí 
Bolatiètí,
v minulém vydání zpravodaje 
jsem psal, že jsme proží-
vali extrémní zimu. A nyní 
mohu napsat, že i jaro bylo 
extrémní, tentokrát na déšś.

Nejenže v kvìtnu a èervnu pršelo neustále a slu-
níèko bylo stejnì jako v zimì schované za mraky, 
ale navíc na pøelomu kvìtna a èervna pøišly tak 
vydatné deštì do naší republiky, že v Èechách 
vyvolaly opìt po nìkolika letech obrovské 
záplavy. V pøímém pøenosu jsme tak mohli 
zhlédnout neštìstí tisícù rodin, které zùstaly bez 
støechy nad hlavou a jimž voda odplavila veš-
keré vybavení bytù, které si tam mnohdy zakou-
pily po bývalých povodních.
Naštìstí v tom neštìstí se opìt zvedla velká vlna 
solidarity (škoda, že se vždy zvedá jen v dobì 
neštìstí!) a obcím i lidem postiženým povodní 
zaèali mnozí, kteøí nebyli postiženi povodní, 
pomáhat.
I u nás jsme díky panu faráøi Przemyslawu Tra-
czykovi uspoøádali sbírku na pomoc obci Hoøín 
na Mìlnicku.
Jsem moc rád, že øada Bolatických pøispìla 
do sbírky nemalou èástkou, a tak do Hoøína 
putovala èástka se sbírky ze výši 67 384,- Kè.
Další finanèní pomoc obci Hoøín schválilo zastu-
pitelstvo obce z rozpoètu obce (50 000,- Kè).
Je dobøe, že alespoò neštìstí spojuje lidi navzá-
jem pøes jejich rùzné názory na svìt i èlenství 
ve stranách.
A na svìtì by mohlo být ještì lépe, pokud by lidé 
spolu více komunikovali a spolupracovali.
V tìchto dnech mne potìšily i další skuteènosti.  
Od konce kvìtna jsem oddával nìkolik snou-
bencù, kteøí již mìli dvì i více dìtí. Bylo roztomilé 
vidìt kolem snoubencù cupitat malinké dìtièky 
v obleècích èi krásných šatièkách a moc jsem 
tìm dìtem pøál, aby mìli své rodièe sezdané. 
A všichni ti snoubenci – rodièové dokázali, že 
jim není lhostejný osud jejich dìtí ani partnerù 
a dali najevo, že kromì lásky ke svým blízkým 
mají i velkou odpovìdnost za jejich budoucnost.
Potìšila mne i další dobrá zpráva, ale o té radìji až 
pøíštì, abych ji nezakøiknul a tøeba se nevyplnila.
V tomto èlánku bych rád podìkoval také všem, 
kteøí našli odvahu a zapojili se do výzkumu 
o promìnách života na Hluèínsku.
A nebylo jich málo!
Mnozí pøišli na schùzku s èleny výzkumného 
týmu 9. kvìtna a další se pøímo kontaktovali 
na tyto èleny.
Pokud byste se také ještì chtìli zapojit, tak kon-
takty na docenty, doktory, inženýry a magistry 
z vysokých škol v Olomouci a Praze naleznete 
v minulém zpravodaji.

Vážení spoluobèané,
velmi bych si pøál, aby ta dobrá nálada nìkomu 
pomáhat nám všem vydržela co nejdéle.
Protože pomáhajíce jiným, posilujeme svého 
ducha a obohacujeme svùj život.
A také tím zlepšujeme vztahy mezi lidmi.
Milí Bolatiètí, 
pøeji Vám, abyste nadcházející dny dovolených 
i prázdnin prožili klidnì a spokojenì aś už doma, 
èi v zahranièí a abyste se vždy z dalekých i blíz-
kých cest šśastnì vrátili do svých domovù. Mìjte 
pohodové dny.
      Mgr. Herbert Pavera

Motto: Svìt by mohl být daleko lepší. Jen kdyby 
ti, co na to mají, pomáhali více tìm, 
kteøí na to nemají.    
  (neznámý autor)
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40. výroèí otevøení koupalištì

Èas od èasu se setkám s názorem, že ti, 
kteøí zametají cestu, pomáhají pøi brigá-

dách sadit stromky, uklízet pøíkopy èi pracují 
ve spolcích nebo podporují ostatní, jsou 
„blbí“, že to dìlají.
A ještì k tomu zadarmo!
Vyslovit tento názor mùže pouze èlovìk, který 
pro obec èi druhé nikdy nic neudìlal, protože 
nezažil ten nádherný pocit setkání i spolupráce 
s jinými obèany, nezažil radost z dobøe vyko-
nané práce nebo z toho, že nìkomu pomohl.
„Rýpalisté“ vždy byli, jsou a budou, jen ta 
vìtšina pracovitých obèanù si nesmí nechat 
svou záslužnou práci i èinnost znechutit.
A tak obec Bolatice dìkuje všem svým obèa-
nùm, kteøí pravidelnì i nepravidelnì pomá-
hají v rozvoji obce a pomáhají i druhým.
Dìkujeme:
a) Spoluobèanùm:
- za úklid veøejných prostranství (chodníkù, 
cest, trávníkù),
- za finanèní dary do sbírky na pomoc obci 
Hoøín na Mìlnicku,
- za finanèní pøíspìvky (Stavìní máje, Kácení 
máje, 40. výroèí otevírání koupalištì) pro 
zdravotnì postižené obèany obce,
- za hlášení poruch na obecním majetku 
(kanalizace, chodníky),
- za zapojení se do spoleèného elektronic-
kého nákupu elektr. energie a plynu,
- za úèast na akcích obce, spolkù a organizací,
- p. Rudolfu Nandzikovi – za moderování 
akce Stavìní máje ve skanzenu,
- Ing. Davidu Jakšovi – za moderování akce 
Kácení máje,
- Ing. Danielu Kozlovi a Mgr. Gabriele 
Juránkové za uspoøádání vzdìlávací akce 

21.6. o výhodách a nevýhodách podnikání 
pro žáky ZŠ Bolatice.
- p. Karlu Kupkovi - za pomoc pøi organi-
zaci akcí Stavìní a Kácení máje,
- Ing. Jiøímu Mlýnkovi - za darování videokazet 
se záznamem života v obci pøed 15 a více léty
- p. Dominiku Theuerovi, p. Jiøímu Buria-
novi – za pomoc pøi organizaci akce Stavìní 
máje ve skanzenu,
- všem ženám, které upekly výteèné buchty 
na akci Stavìní májky,
- všem dìtem, které zdobily májku ve skanzenu,
- všem obèanùm, kteøí pomáhali stavìt májku 
ve skanzenu a kácet májku na autobusovém nádraží,
- všem èarodìjnicím, které pøiletìly  v mas-
kách na akci Stavìní májky ve skanzenu,
- Osadnímu výboru a obèanùm z Borové – 
za pomoc pøi organizaci akcí Stavìní májky 
a Kácení máje na Borové,
- p. Kamilu Schneiderovi a dalším organi-
zátorùm – za uspoøádání Bolatického triat-
lonu dne 8. 6. 2013,
- rodinám pana Víta Kolarèíka a pana 
Petra Plaèka - za poskytnutí elektrické 
energie na akci Kácení máje,
- p. Monice Ruské - za vystoupení na spo-
leèné oslavì Dne dìtí a seniorù,
- p. Karlu Kupkovi, p. Dominiku Theue-
rovi, p. Marii Paškové, p. Annì Plevové - 
za úèast v soutìžích generací v rámci oslav 
Dne dìtí 31. 5. 2013,
- Ing. Rudolfu Stavaøovi – za odvodnìní 
„laguny“ v areálu skládky v Borové,
- manželùm Nevøelovým z Hluèína – 
za darování hluèínských krojù obci Bolatice.
b) Spolkùm a organizacím:
- Dìtské organizaci Kondor – za pomoc pøi 

pro Bolatické a pøespolní cenovì zvýhodnìný kurs pro zaèáteèníky 
a pokroèilé (informace o kursu na jiném místì zpravodaje).
Tøešnièkou na dortu byla milá, energická, známá zpìvaèka Heidi 
Jankù. Opravdu vtáhla do dobré nálady snad úplnì všechny a také 
si skvìle zaøádila s dìtským publikem.
Celé odpoledne pøítomné provázela reprodukovaná hudba, návštìv-
níci koupalištì si mohli zakousnout rùzné speciality z grilu èi uhasit 
žízeò nìèím chlazeným. Poèasí bylo pøímo vybízející ke skoku 
do bazénu, èehož ne jeden host rád využil.
Je tøeba podotknout, že výtìžek ze vstupného bude opìt pøedán 
koncem roku do rukou potøebnìjším obèanùm obce Bolatice a Borové.
          Gabriela Boèková

Pomáhat obci i druhým není ostuda ani hloupost, ale je to 
ukázka hrdosti ke své obci i otevøeného srdce vùèi druhým

organizaci her pro dìti na Stavìní a Kácení 
máje, za poøadatelskou službu na Kácení máje,
- za zapùjèení sportovních potøeb (spoleèný Den 
dìtí a seniorù, 40. výroèí otevøení koupalištì),
- Seniorkám z Klubu seniorù – za vystou-
pení v programu Stavìní máje ve skanzenu 
a za reprezentaci obce i Hluèínska na Festivalu 
pøeshranièní kultury dne 2. 6. 2013 v Tworkowì,
- Buriankám pod vedením paní uèitelky 
Dany Legutové – za vystoupení v programu 
Stavìní máje ve skanzenu a za reprezentaci 
obce i Hluèínska na Festivalu pøeshranièní 
kultury dne 2. 6. 2013 v Tworkowì,
- Mgr. Janì Paškové a dìtem z dramatic-
kého kroužku ZŠ Bolatice – za divadelní 
vystoupení na akci Stavìní máje ve skanzenu,
- Mgr. Vìøe Güntherové a žákyním ZŠ - 
za hudební vystoupení na akci Kácení máje, 
za vystoupení ke spoleènému Dni dìtí a seniorù,
- Myslivecké spoleènosti Køeménky – 
za výstavbu Božích muk nad Køeménkami, 
za zapùjèení stolù, lavic, stanù na akce Sta-
vìní a Kácení máje, 40. výroèí otevírání kou-
palištì, za uspoøádání myslivecké slavnosti
- FK Bolatice – za udržování partnerství s dru-
žební vesnicí Linum v Nìmecku, za zapùjèení 
stolù, lavic, elektrického vedení na akci Kácení 
máje, za uspoøádání sportovní slavnosti
- èlenùm SDH Borová – za pomoc pøi orga-
nizaci cyklozávodu 25. 5. 2013, 
- èlenùm SDH Bolatice - za pomoc pøi orga-
nizaci 40. výroèí otevírání koupalištì,
- Taneèní skupinì Taurus – za vystoupení 
v programu Kácení máje na Borové,
- Komisi mládeže, sportu a pro volný èas - za orga-
nizaci her pro dìti u 40. výroèí otevírání koupalištì,

pokraèování str. 2
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Deštivé poèasí brzdilo práce v obci

Myslivci vybudovali nad Køeménky 
Boží muka

I o prázdninách bude výstavba v obci v plném proudu- Komisi pro obèanské záležitosti - za pomoc 
pøi organizaci akce Kácení máje a 40. výroèí 
otevírání koupalištì,
c) Firmám:
- Technickým službám Bolatice, s.r.o. 
- za zapùjèení pomùcek na akce Stavìní 
a Kácení máje, 
- Ing. Nikol Høivòácké Galvasové – za sponzoro-
vání obèerstvení pro úèastníky Dne Zemì i za spo-
lupráci pøi organizaci Kácení máje na Borové,
- panu Michaelu Fusovi - autodoprava, spo-
leènosti ARMAST, s.r.o., firmì LB GASTRO, 
spoleènosti ISOTRA a.s., paní Janì Mochové 
- úèetní kanceláø, firmì STØECHY Stromský 
Erich, panu Danielu Wawrzinkovi - za finanèní 
pøíspìvek na akce Stavìní máje, Kácení máje,
- firmì AVE CZ odpadové hospodáøství s.r.o. 
- za zapùjèení odpadních kontejnerù na akci 
Kácení máje,
- spoleènosti ISOTRA a.s., panu Josefu 

Kuèerovi, firmì HAFERA - uèební pomùcky 
s.r.o. - za finanèní pøíspìvek na akci Kácení 
máje na Borové,
- panu Martinu Kurkovi a GENERALI pojiš-
śovnì a.s. - za zapùjèení her pro dìti na akci 
Kácení máje
- Firmì RE/MAX Opava – za zapùjèení skáka-
cího hradu k 40. výroèí otevírání koupalištì,
- nájemci koupalištì p. Stanislavu Mikulen-
kovi a jeho pracovníkùm – za podporu a spo-
lupráci oslav 40. výroèí od otevøení koupalištì.
Podìkování patøí i všem èlenùm komisí 
a výborù pøi obci Bolatice, kteøí se podí-
lejí na organizování akcí a práci pro obec 
a stejnì tak i zamìstnancùm obce, kteøí 
ve svém volném èasu pracují ve prospìch 
obèanù i obce. A velký dík musíme vìnovat 
vedení spolkù a organizací,, kteøí se starají
o volnoèasové aktivity spoluobèanù.
     Mgr. Herbert Pavera

Již nìkolik let mìli myslivci z Myslivecké 
spoleènosti Køeménky v hlavách myš-

lenku postavit v polích nad Køeménky Boží 
muka.
Hlavním protagonistou této myšlenky 
byl pan Josef Zajíèek, kterého podpoøili 
i ostatní èlenové spoleènosti a také obec 
Bolatice, která na výstavbu Božích muk 
pøispìla èástkou ve výši 45 000,- Kè.
U Božích muk, které se nacházejí u polní 
cesty spojující Køeménky s novým lesem 
myslivecké spoleènosti, jsou i dvì lavièky, 
a tak zde mohou rozjímat poutníci, turisté 
i milovníci pøírody.
                 Mgr. Herbert Pavera

Na konci èervna jsme již mìli mít zhotoveny inženýrské sítì (vodovod, kanalizace a plyn) pro 
18 nových RD u nádraží. Èastý déšś a zamokøená pùda však byly proti. Pøestože se zamìst-

nanci TS snažili max. urychlit výstavbu, 
opozdila se témìø o mìsíc.
Déšś na pøelomu kvìtna a èervna také 
omezil sekání trávy, která díky vlhkému 
poèasí rostla jako „z vody“. I tady se 
dostaly TS do skluzu. Kde však nevlídné 
poèasí nevadilo, byla výstavba nových 
sociálek na høišti FK. Již o víkendu 8. 
– 9. èervna mohli návštìvníci triatlonu 
i fotbalových zápasù poprvé vyzkou-
šet funkènost sociálek a kvalitu práce 
zamìstnancù TS. Zaèátkem èervna byla 
dokonèena rekonstrukce ul. Zahradní, 
kterou provádìla firma Strabag.
Pøívalový déšś zaèátkem kvìtna vyzkou-
šel funkènost našich hrází a také ukázal, 
že je nutné opravit chodník pøed bývalým 
OÚ (dnes Dùm obchodù a služeb – DOS) 
a nákupním støediskem. Kromì zvýšení 
obrub a celkové opravy chodníku zde 
pracovníci TS usadili další dvì kanali-
zaèní vpusti. Dùvodem byla co nejvìtší 

ochrana suterénu DOS (garáž obce a prodejna TUTY). Dále TS provedly opravu kanalizaèní pøí-
pojky z DOS.

Pracovníci firmy Sanace zdiva Opava opravili 
nejen èelní betonovou hranu a kanálek pro 
odvod vody bolatického koupalištì, ale také 
betony mezi DOS a nákupním støediskem 
a zaèali s opravou plotu kolem farní zahrady.  
Tato firma provádí také opravu zdi kolem 
kostela a fary.
Na koupališti pak byly provedeny drobné 
opravy v podobì úpravy spodní èásti jižní 
strany budovy a nových vrat.Ve skanzenu 
firma p. R. Uvary vybudovala rekonstrukcí 
starého chléva novou místnost, která bude 
sloužit jako expozice kamenù. Firma DK1 
Ing. D. Kozla nainstalovala na devíti suchých 
poldrech informaèní tabule, posezení a sto-
jany na kola jako souèást nauèné stezky.
V prùbìhu mìsíce kvìtna nainstalovala 
firma EcoSun Service Ostrava na støechy 
obecních budov (ZŠ, MŠ, DOS, ÈOV) fotovol-
taické elektrárny, které již dodávají elektøinu 
pro tyto budovy.
             Mgr. Herbert Pavera

TS Bolatice budou opravovat chodník na ul. Družstevní a budou pokraèovat ve výstavbì inže-
nýrských sítí pro 18 nových RD u nádraží; na Borové pravdìpodobnì bude zahájena rekon-

strukce ul. Hlavní vèetnì èásti „námìstíèka“ pøed restaurací „U Kozla“. 
Firma Sanace zdiva Opava zaène opravovat èást fasády a atiku zámku a bude pokraèovat 
v opravì zdi kolem kostela a fary. 
V budovì domu obchodù a služeb budou instalovány dveøe na fotobuòku a schodišśová plošina, 
aby zde byl zajištìn bezbariérový vstup do budovy.

Kromì tìchto prací se zamìstnanci TS budou vìnovat opravì chodníkù, kanalizací, úpravy 
veøejné zelenì atd.
Oprava ul. Horní bude s nejvìtší pravdìpodobností zahájena koncem srpna nebo zaèátkem 
záøí.
Koncem prázdnin by se mìly zaèít opravovat i další komunikace v obci – ul. Okružní a ul. 
U Dùlku.
             Mgr. Herbert Pavera

Nevstupujte do míst, ve kterých probíhá 
výstavba! 

Jak již bylo zmínìno v pøedcházejícím èlánku, 
probíhají v souèasné dobì zemní výkopové 

práce na výstavbì inženýrských sítí pro 18 RD 
na pozemcích u vlakového nádraží v Bolaticích. 
Upozoròujeme obèany, že se jedná o pozemky 
stavby a platí zde pøísný zákaz vstupu 
na stavbu po celou dobu její realizace. 
Dìkujeme za pochopení.  
                Martin Bortlík

V obci pøibude další zeleò
Další výsadba stromù a døevin je plánována v obci na ul. Zahradní (zpomalovací ostrùvky), 

také pod kulturním domem, kde odborníci i obèané v rámci plánování výsadby zelenì 
naplánovali vysadit lípy, které by „rozbily“ velkou asfaltovou plochu i „zjemnily“ pohled na kul-
turní dùm.             Mgr. Herbert Pavera

Beseda k centru obce se uskuteèní až zaèátkem záøí

Podoba nového centra obce je již známa a nyní s ní bude seznámena i veøejnost. Protože jsme 
èekali na zhotovení zastiòovací studie stavby v severní èásti budoucího centra, neuskuteènila 

se beseda o centru obce v plánovaném termínu do konce èervna. Akce se pøesune až na záøí. 
Pøesný termín besedy bude vèas zveøejnìn na úøední desce, ve zpravodaji i v místním rozhlasu.
              Mgr. Herbert Pavera

Královské mìsto Slaný zdraví bolatické obèany!

Ve dnech 16. – 20. kvìtna 
navštívil starosta obce Bolatice 

Mgr. Herbert Pavera s manželkou 
Královské mìsto Slaný, do kterého 
byli zástupci obce pozváni na vel-
kolepé oslavy 200. výroèí Napo-
leonských válek (1813 – 2013) 

a na tradièní Husitské slavnosti.
Manželé Paverovi se již ve ètvrtek 16. 5. zúèastnili v diva-
dle ve Slaném slavnostního koncertu u pøíležitosti 175 let 

Základní umìlecké školy a veèer pak strávili s herci Dividýlka 
Slaný.
Právì èlenové Dividýlka Slaný pøijedou do Bolatic zahrát své 
pøedstavení Židovský poker v pøedveèer Dožínek (23. 8.).
V pátek a v sobotu probìhly ve Slaném oslavy, kterých se 
zúèastnila nejen øada hostù z družebních mìst, ale pøedevším 
stovky místních a pøespolních.
Bìhem oslav se starosta Bolatic setkal s mnoha Slánskými, 
kteøí již byli v Bolaticích. Èlenové Obce Baráèníkù vedeni paní 
Drahomírou Jurákovou a rychtáøkou Zdenou Srbovou nadšenì 

vítali Bolatické a posílají do Bolatic srdeèné pozdravy!
Bolatické zdraví rovnìž starosta mìsta RNDr. Ivo Rubík i jeho 
místostarosové Jaroslav Hložek a Martin Hrabánek, kteøí by 
mìli do Bolatic pøijet na Bolatické dožínky.
I oni se mohou tìšit na milé pøijetí.
Do Slaného na zkušenou plánují zájezd zamìstnanci ZŠ a MŠ 
Bolatice. V rámci zájezdu do Prahy navštíví 29. øíjna i mìsto 
Slaný, kde by se rádi podívali na nìkterou ze slánských škol 
a blíže poznali naše partnerské mìsto.
              Mgr. Herbert Pavera

V prùbìhu prázdnin bude ve skanzenu otevøena expozice 
pazourkù a kamenù z Hluèínska

V èervnu zrealizovala firma p. Rostislava Uvary rekonstrukci 
bývalého chléva na pìknou a suchou místnost (chlévy byly 

oddrenážovány, sanovány a byla zde nainstalována elekt-

øina), ve které se o prázdninách nainstaluje ojedinìlá expozice 
pazourkù a kamenù nalezených na Hluèínsku.
A jak vùbec na obci vznikla myšlenka na zøízení této expozice?
V èervenci roku 2011 poøádala v sále kulturního domu zahrád-
káøská organizace IRIS z Hluèína spoleènì s našimi zahrád-
káøi výstavu kosatcù. Vystavovatelem na výstavì byl i èlen IRIS 
p. Jiøí Dudek z Hluèína. Kromì zahradnièení bylo jeho velkým 
koníèkem i sbírání kamenù.
Bývalý horník mìl k nim blízko, protože v dolech se s nimi 
èastokrát setkal. Dùlní kameny ho však nezaujaly tak, jako ty 
nahoøe.
Øadu let se vìnoval sbírání pazourkù a rùzných kamenù, 
z nichž mnohé rozøezal, aby se kochal jejich nádhernou struk-
turou. V øadì jeho kamenù, kterých nasbíral nìkolik tisíc, jsou 

dochovány i zkamenìlé fosilie rostlin a živoèichù.
Tehdy øekl o své sbírce starostovi Bolatic. A protože v Hlu-
èínì o jeho sbírku nikdo neprojevil zájem, daroval p. Dudek 
svou sbírku obci Bolatice. Ta v loòském roce podala žádosti 
o dotaci z Programu rozvoje venkova ÈR na období 2007 – 
2013 na projekt Rozšíøení expozice skanzenu v Bolaticích 
a získala dotaci ve výši 285 tis. Kè.  Celkové náklady na zøízení 
expozice kamenù i fotografií z obce Bolatice a Hluèínska jsou 
647 tis. Kè.
Bìhem prázdnin bude instalaci kamenù spoleènì s obcí Bola-
tice dìlat právì pan Jiøí Dudek.
Expozice kamenù bude urèitì zajímavým zatraktivnìním Skan-
zenu lidových tradic i celé obce.
              Mgr. Herbert Pavera



Ojedinìlá ochrana devíti suchými poldry (desátou tvoøí ul. Lipová v Borové) pøed pøívalovými 
dešti pøivedla na svìt myšlenku vytvoøení nauèné stezky po tìchto suchých hrázích.

Nositelem této myšlenky byl Doc. Ing. Vilém Adamec, Ph.D., který loni o této možnosti øekl sta-
rostovi obce.
Nápad pana Adamce pak rozvinula stu-
dentka VŠB Ostrava Mgr. Petra Dospi-
vová ve své diplomové práci. K realizaci 
tìchto nápadù pøispìla i žádost obce 
Bolatice z Programu rozvoje venkova ÈR 
na projekt „Suchou nohou za poznáním 
bolatických poldrù“.
Informaèní tabule, posezení pro turisty 
vèetnì stojanù na kola a odpadkového 
koše vyrobila a instalovala v prùbìhu 
kvìtna na všech devíti poldrech firma 
DK1 Ing. D. Kozla.
Nyní jsou dokonèovány texty na tabule (podle návrhu starosty obce, Mgr. Petry Dospivové 
a Doc. Ing. V. Adamce, Ph.D), které zpracovává grafik pan Pavel Kocur.
V prùbìhu èervence dojde k slavnostnímu otevøení této unikátní nauèné stezky a o termínu ote-
vøení bude veøejnost vèas informována.
Souèástí celého projektu je i informaèní list o suchých poldrech, který by mìli obdržet všichni 
obèané Bolatic.                Mgr. Herbert Pavera
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Hlášení místního rozhlasu 
je vítáno i zatracováno

BOLATICKÝ ZPRAVODAJ    kvìten -  èer ven 2013 BOLATICKÝ ZPRAVODAJ    kvìten -  èer ven 2013

Pøátelé z nìmeckého Linum 
navštívili Bolatice!

Mladí lidé se pomalu, ale jistì 
zapojují do dìní v obci

Chystáte se postavit bazén nebo zahradní domek?

Místní rozhlas je jedním z nejrychlejších informaèních zdrojù v obci. Stane-li se porucha 
napø. na vodovodu, mohou všichni, kteøí jsou doma, být informováni o poruše.

A pøestože existují nové informaèní technologie (internet, SMS zprávy, facebook atd.), má stále 
místní rozhlas své významné místo v propagaci akcí i ve sdìlování informací obèanùm.
Pøesto všechno však vysílání rozhlasu doznalo bìhem posledních let øady zmìn i díky pøipo-
mínkám obèanù.
Vysílání rozhlasu je v pravidelnou dobu – v 16:00 hod. v zimì, v 17:00 hod. v létì, o víkendu 
v 11:00 hod. Pokud je pohøeb, popø. chce-li nìkdo popøát svým blízkým a pøátelùm, pak se 
vysílá o pùl hodiny døíve.
Veškeré informace z vysílání jsou dodány na internetové stránky obce, aby se ti, kteøí jsou v práci 
nebo neslyší vysílání rozhlasu, mohli seznámit s textem hlášení. Informace z hlášení jsou dávány 
i na úøední desku, aby i ti, kteøí nemají internet, se mohli dovìdìt informace z hlášení.
Od èervna byla brána na zøetel i poslední pøipomínka, která upozoròovala na zbyteènì dlouhou 
úvodní píseò pøed zaèátkem vysílaných zpráv. Po diskusi na úøadì byl zavržen „nìjaký gong èi 
jiný signál“, který by zahajoval vysílání rozhlasu, protože by nemusel staèit k tomu, aby obèané 
zareagovali na velmi zkrácený signál. Proto bylo na 20 písní zkráceno na 1 minutu a jejich 
zkrácené verze budou uvádìt jednotlivá vysílání místního rozhlasu.
Pøi gratulacích a pohøbech se však budou hrát celé písnièky.
             Mgr. Herbert Pavera

V Bolaticích otevøeme novou nauènou stezku 
– tentokrát po devíti suchých poldrech 

Zaèátkem èervna (2. – 7. 6.) pøijelo do Bolatic a regionu Hluèínska 5 manželských párù 
z naší nìmecké družební vesnice Linum.

V minulosti slyšeli a vidìli v propagaèních materiálech spoustu zajímavostí z obce i okolí, proto 
se vydali strávit pìt dnù u nás.
Pøestože jim poèasí moc nepøálo (od pondìlí do støedy pršelo), odjíždìli od nás spokojeni 
a bohatší o hezké zážitky. Moc se jim líbila výstavba v obci i kruhové køižovatky, ocenili pro-
tipovodòová opatøení obce a na Hluèínsku je zaujaly nejen bunkry, ale také pìknì upravené 
kostely, Buly aréna a další.
A nadšeni byli ze svého ubytování v pensionu Rotschildùv dvùr v Bìlé, kde se o nì výbornì 
starali manželé Dana a Evžen Dudovi.
A jestliže zaèátkem èervna navštívily Bolatice manželé páry, pak koncem èervna (28. – 30. 6.) 
pøijeli do Bolatic døíve narození fotbalisté.
Bolatiètí se mohli pøed svými hosty pochválit novými sociálkami v areálu høištì FK i další 
výstavbou v obci.
Kromì pøedávání zkušeností s vedením fotbalu i obce se Bolatiètí utkali s fotbalisty z Linum 
ve fotbalových zápasech v rámci turnaje v minikopané.
Do Linum v letošním roce pojede opìt 5 mladých lidí na letní tábor Jugendcamp (30. 7. – 5. 8.)
a v rámci oslav Storchenfestu navštíví Linum i starosta Bolatic s manželkou.
Koncem záøí se má konat v Linum velkolepý Den obce. Tuto oslavu poøádají v Linum poprvé a je 
to na poèest až 80 000 volavek, které pøilétají na rybníky do Linum pøi své cestì za teplem.
Na oslavu je pozvána malá hasièská dechová hudba p. Jiøího Langra a také bolatiètí Bobøi.
             Mgr. Herbert Pavera

Nejen letos, ale i v minulých letech se snažilo a snaží vedení obce komunikovat s mladými 
spoluobèany.

Aś už to bylo prostøednictvím komise mládeže èi pøi setkáních s žáky, studenty a mladými lidmi 
na Veøejných fórech apod.
Letos na jaøe oslovil starosta obce nìkolik mladých lidí, zda by nemìli zájem být nìjakým 
poradním sborem pro vedení obce.
I když se setkání úèastnilo vždy jen nìkolik lidí, pøece jen se již objevily první výsledky setkávání.
Na ul. Padoly do køižovatky s ul. Soubìžnou bylo osázeno zrcadlo a podaøilo se zajistit od 9. 6. 
2013 od platnosti nového jízdního øádu nový spoj do Ostravy v pracovních dnech s odjezdem 
v 6:00 hod. ráno.
Na posledním setkání 5. èervna upozornili mladí lidé, že by bylo lepší udìlat jinou propagaci 
akce pro mladé než je (zpravodaj, rozhlas) a doporuèili využít i FACEBOOKU. Sami také pøišli 
s nabídkou na úpravu areálu Ruždiny èi Pinkadélka.
Další mladí lidé pøipravují akce pro veøejnost – výstavy, koncerty atd., a tak se máme opravdu 
na co tìšit.
Pøíští schùzka se uskuteèní v záøí a tøeba i díky FACEBOOOKU se tohoto setkání zúèastní ještì 
více mladých lidí z Bolatic.
             Mgr. Herbert Pavera

Maminky z Borové diskutovaly se starostou obce 
nejen o budoucnosti MŠ

V pondìlí 3. èervna probìhla v obøadní síni OÚ schùzka asi 15 mladých maminek z Borové se 
starostou obce.

Hlavním bodem spoleèného projednávání byla budoucnost MŠ na Borové. Letošní konèící školní 
rok 2012 – 2013 a ten nadcházející 2013 – 2014 jsou totiž pro Mateøskou školu v Borové kritické.
Do školky mìlo nastoupit na 15 dìtí, ale místa jsou jen asi pro 7 dìtí. 3 místa obsadily novì 
pøijaté dìti a další 4 volná místa obsadily dìti, které navštìvovaly letos školku v Bolaticích.
Osm dìtí z Borové tak bude muset dojíždìt do Bolatic a 4 dìti se do školky nedostanou, protože 
mají maminky na mateøské dovolené.
V pøíštím školním roce 2014 – 2015 by mìlo ze školky z Borové odejít do 1. tøíd ZŠ asi 15 dìtí 
a situace by se mohla alespoò na chvíli zklidnit.
Do té doby, než si další stavebníci postaví na Borové domy a pøivedou na svìt své dìti nebo již 
do nových domù pøijdou s malými dìtmi.
Starosta obce vysvìtlil maminkám, že pokud je kapacita MŠ v Bolaticích dostateèná, mìly by 
v nich dostat místo naše dìti z Bolatic a Borové a ne z cizích vesnic a mìst.
Maminky také zajímalo, jako to vypadá s výstavbou nové pøístavby MŠ na Borové. Dle sdìlení sta-
rosty již komise výstavby projednávala návrh studie, ale mìla k ní spoustu vìcných pøipomínek, 
a tak obec i komise nechala studii pøepracovat. 
S novou studií budou rodièe na Borové seznámeni v záøí letošního roku. A pokud bude mít obec 
dostatek financí, zahájí na podzim pøíštího roku výstavbu nové MŠ. Maminkám z Borové chybí 
i nìjaká místnost na cvièení s dìtmi apod. K tomuto úèelu však mohou využívat jak budovu 
stávající MŠ, tak i sál hasièské zbrojnice, popø. sál restaurace U Kozla.
A pokud založí oficiální klub maminek, mohou požádat o finanèní pøíspìvek na èinnost klubu.
Maminky rovnìž upozornily na nedostateèné vybavení dìtského høištì v areálu MŠ a k tomu sta-
rosta obce øekl, že po dohodì s vedením ZŠ a MŠ bude dìtské høištì rozšíøené. K tomu ještì 
starosta dodal, že tento požadavek byl vznesen až nyní a klidnì už mohl být øešen dávno.
Maminky také požádaly, aby se více udržovala tráva kolem dìtského høištì na bývalé skládce 
a byl zde vyèištìn a dosypán písek.
Pøestože se bìhem více jak hodiny diskutovaly vážné problémy, probìhlo setkání v pøíjemné 
atmosféøe a obì diskutující strany se dohodly, že se setkají na podzim, kdy bude maminkám mj. 
pøedstavena studie nové MŠ v Borové.
                Mgr. Herbert Pavera

V souvislosti s úèinností novely sta-
vebního zákona se množí pøípady, 

kde dochází k provádìní staveb 
v rozporu se zákonem a následnì 
k pokutování stavebníkù ze strany 
stavebního úøadu.
Souvisí to pøedevším se stavbami, 
které obèané kupují pøímo jako 
hotové výrobky. Jedná se napø.
o bazény nebo zahradní domky. 
Od prodávajícího se dozví, že k této 
stavbì nepotøebují stavební povolení 
ani ohlášení u stavebního úøadu. To 
je sice pravda, jenže není celá.
Stavební zákon stanoví urèité druhy 
staveb, k jejich realizaci není tøeba stavební povolení ani ohlášení. Jde o stavby do 25 m2, zimní 
zahrady, skleníky do 40 m2, bazény do 40 m2 zastavìné plochy èi stavební úpravy energetických 
vedení, vodovodù a kanalizací. V návaznosti na to se mnoho stavebníkù domnívá, že takovouto 
stavbu mohou realizovat, aniž by potøebovali jakýkoliv doklad ze stavebního úøadu. To je ale 
omyl!
Platný stavební zákon stanoví, že umisśovat stavby nebo zaøízení lze jen na základì územního 
rozhodnutí, a proto je nutno i k tìmto stavbám vyøídit pøed jejich realizací územní rozhodnutí 
popø. územní souhlas na pøíslušném stavebním úøadì.
Dále stavební zákon rovnìž stanoví, které stavby toto územní rozhodnutí nevyžadují.
Kombinací tìchto ustanovení stavebního zákona je pak možné rozdìlit stavby na ètyøi kategorie:
1. stavby, které nevyžadují územní rozhodnutí ani stavební povolení nebo ohlášení a je možno je 
realizovat bez dokladu vydaného stavebním úøadem,
2. stavby, které vyžadují pouze územní rozhodnutí resp. územní souhlas,
3. stavby, které nevyžadují územní rozhodnutí, ale vyžadují stavební povolení resp. ohlášení,

4. stavby vyžadující jak územní rozhodnutí, tak stavební povolení nebo ohlášení.
Napøíklad bazén do 40 m2 umístìný ve vzdálenosti vìtší než 2 m od pozemkové hranice nevy-
žaduje územní rozhodnutí ani stavební povolení a lze jej postavit bez jakéhokoliv rozhodnutí 
stavebního úøadu. Ale v pøípadì, že je jeho plocha vìtší než 40 m2 nebo je umístìný blíže 
než 2 m od pozemkové hranice, již vyžaduje územní rozhodnutí popø. stavební povolení nebo 
ohlášení stavebnímu úøadu.
Z tohoto jednoduchého pøípadu je zøejmé, že to, jak se bude stavba povolovat, závisí na její 
zastavìné ploše, výšce, umístìní na pozemku ve vztahu k pozemkovým hranicím a jejím pláno-
vaném využití nebo technickém provedení.
Pokud si stavebník není jistý, zda stavbu mùže stavìt a za jakých podmínek, je nejlépe se 
obrátit na pøíslušný stavební úøad, kde s ním jeho zámìr projednají a poskytnou mu další 
informace a poradí, jaké doklady, pøípadnì jaká rozhodnutí konkrétní stavby vyžadují. Vyhne se 
tak pøípadným nepøíjemnostem a problémùm se sousedy.
             Pøevzato z novin mìsta Hluèína

Fotovoltaické elektrárny na støechách obecních budov 
již vyrábìjí elektøinu pro potøeby obce

Po zprovoznìní 1. fotovoltaické elektrárny (FVE) v prosinci 2012 na støeše Domu obchodù 
a služeb byly v èervnu zprovoznìny i další ètyøi FVE na støechách základní školy (ZŠ), mateø-

ské školy (MŠ), kulturního domu (KD) a èistírny odpadních vod (ÈOV).
Kromì toho, že obec bude mít „zdarma“ elektøinu, kterou vyrábí FVE ze sluneèní energie, 

získá obec za každou kWh vyrobené elektrické energie od státu bonus ve výši 2,28 Kè. Škoda 
jen, že se nepodaøilo zprovoznit FVE na støeše DOS o dva dny døíve v loòském prosinci, obec 
by získala od státu zelený bonus za 1 kWh ve výši 5,734 Kè! Roènì tak obec pøichází o cca 
50 000,- Kè.

Obec financovala výstavbu FVE z úvìru, který by mìla splatit do konce roku 2020. Celkové 
náklady za 5 FVE jsou ve výši 4 893 tis. Kè.
Obec však získá zpìt od státu DPH ve výši 202 tis. Kè. Po asi osmi letech provozu by již FVE mìly 
obci pøinášet zisk. Jejich životnost je min. 20 let.
Všech 5 FVE by mìlo roènì vyrobit 117 MWh elektrické energie a obec by mìla ušetøit 
za nákup eletkrické energie cca 317 000 Kè a za zelený bonus ve výši 2,28 Kè/kWh, získá obec  
270 000 Kè  roènì .
               Mgr. Herbert Pavera

Náklady na provoz vodovodù a kanalizací jsou vyšší, než 
je výbìr financí za pitnou a odpadní vodu

Ekonomka obce paní Renáta Øehoøová po každoroèním vyúètování všech položek výpoètu 
ceny podle cenových pøedpisù pro vodné a stoèné (tabulka Ministerstva zemìdìlství ÈR) 

pøedložila kalkulaci skuteèné ceny vodného a stoèného pro letošní rok. Cena 1 m3 pitné vody 
vyšla na 18,80 Kè vèetnì DPH a cena 1 m3 odpadní vody vyšla na 24,09 Kè vèetnì DPH.
Souèasná cena 1 m3 pitné vody je 16,50 Kè vèetnì DPH a 1 m3 odpadní vody je 20,50 Kè vèetnì DPH.
Rozdíl mezi úètovanou cenou za 1 m3 pitné a odpadní vody je – 5,84 Kè (37,- Kè souèasná cena; 
42,84 Kè skuteèná nákladová cena).
Jaká ale bude cena vody v roce 2014, není ještì rozhodnuto, ale urèitì obec nepùjde na max. cenu.
O nové cenì pitné a odpadní vody pro rok 2014 rozhodnou zastupitelé v záøí letošního roku.
Mgr. Herbert Pavera

Sdìlení majitelùm pejskù
Obec Bolatice se obrací na všechny majitele psù, aby 

chodili se svými miláèky nejen na vycházky a uklízeli 
exkrementy po nich, ale také aby nezapomnìli za pejska 
zaplatit poplatek na rok 2013, pokud tak ještì neuèinili. 
Tuto povinnost ukládá všem majitelùm psù obecnì 
závazná vyhláška è. 1/2012, o místních poplatcích. 
Poplatek je splatný nejpozdìji do 30. 6. pøíslušného kalen-

dáøního roku a mùžete jej zaplatit v pokladnì obce Bolatice u pí. Kateøiny Mrovcové.
Zároveò si mùžete vyzvednout sáèky na psí exkrementy. Dìkujeme.
                       Renáta Øehoøová
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Z návštìvy Bavorska si starostové mj. pøivezli jeden velký poznatek:
Èím více penìz obec má, tím lépe se rozvíjí 

Zpravodajství z obceBOLATICKÝ ZPRAVODAJ    kvìten -  èer ven 2013 BOLATICKÝ ZPRAVODAJ    kvìten -  èer ven 2013

Setkání pøedstavitelù obcí a mìst Hluèínska s poslanci a senátory díky malé 
úèasti zástupcù Parlamentu a Senátu ÈR nepøineslo oèekávané výsledky

Nìkolik èervnových dnù (10. – 
15. 6.) strávili pøedstavitelé 

obcí a mìst Hluèínska v Bavorsku.
Bìhem ètyødenního pobytu (první 
a poslední den zájezdu byl vyhra-
zen na cestu do Bavorska a zpìt 

na Hluèínsko) navštívili hlavní mìsto Bavorska Mnichov (11. 
6.), nejkrásnìjší vesnici roku 2007 v Nìmecku – Bernried (12. 
6.), vesnici Benediktbeuern (13. 6.) a lázeòské mìsto Bad 
Aibling (14. 6.) a mìli možnost seznámit se se zajišśováním 
vlakové, autobusové a jiné dopravy v Mnichovì a v Bavorsku 
a s vedením nìmeckých samospráv.
A jaké poznatky si pøedstavitelé obcí a mìst Hluèínska pøivezli 
domù?
1. Doprava 
a) Vlaková doprava 
Pøi jednání se zástupcem firmy Bayerische Eisenbahngesell-
schaft (BEG) p. Ing. Andreasem Schulzem se mj. dozvìdìli, že 
náklady za dopravu hradí plnì stát (Nìmecko, popø. Bavor-
sko); BEG má rozpoèet cca 1 miliardu EUR roènì na pokrytí 
ztrát vlakových dopravcù. Zbylou èástku získávají dopravci 
z prodeje jízdenek.
BEG kontroluje také èistotu vlakù a jejich zpoždìní. Pokud má 
vlak vìtší zpoždìní jak 5 min. (a není to zavinìné tøetí osobou 
èi poèasím), pak dostává dopravce okamžitì pokutu. Na poku-
tách vyberou asi 15 – 20 mil. EUR roènì a tato èástka vysoce 
pøekraèuje náklady na platy 38 zamìstnancù.
b) Autobusová a jiná doprava
– Zástupce firmy Münchner Verkehrs- und Tarifverbund (MVV) 
p. Bernhard Fink informoval èeské hosty o koordinaci vlakové, 
autobusové, tramvajové, osobní dopravy i cyklodopravy.
– V Mnichovì je nìkolik záchytných parkovišś pro osobní vozi-
dla (parkování zdarma; popø. 1 EURO) a návštìvníci pak cestují 
po Mnichovì metrem, autobusy nebo tramvajemi.
- Metro (U-Bahn, S-Bahn) bylo postaveno pro olympiádu v roce 
1972. Tehdy pøepravilo cca 300 miliónù cestujících, dnes jich 
pøepraví více jak 2x tolik. Celková délka metra v Mnichovì je 
110 km, rozšíøena má být ještì o 15 km.
- V Mnichovì podporují i rozvoj tramvajové dopravy a napø. 
na køižovatkách mají tramvaje pøednost, podobnì se tato 
pøednost buduje i pro autobusy.
- V Mnichovì jsou budována i speciální parkovištì pro kola (je 
jich asi 55 000 míst, ale nestaèí to).
- V Bavorsku se snaží eliminovat soubìžné spoje autobusù 
a vlakù a nabízejí cestujícím kvalitní služby – u vlakových 
nádraží jsou i zastávky pro autobusy, pokud je to možné pak 
i pro auta a kola.
- O provoz železnic se stará stát, popø. dopravci, o zastávky 
vèetnì parkovišś se starají obce. 
Na jejich budování však získávají obce pøíspìvek od státu. Jízdní 
øády se mìní 1x za rok na základì pøipomínek obcí a mìst.
2. Rozvoj obcí a mìst
Obce a mìsta v Bavorsku mají daleko vyšší rozpoèet než obce 

a mìsta v ÈR. Napø. obec Benediktbeuern (3 600 obyvatel) 
má roèní rozpoèet ve výši 10 mil. EUR (Bolatice se 4 400 
obyvateli mají max. i s dotacemi cca 3 mil. EUR).
Bad Aibling (18 000 obyvatel) má rozpoèet ve výši 42 mil. 
EUR (1 miliarda Kè!, tolik má asi Opava!).
Až polovinu tìchto penìz pak vìnují investicím. A tyto finance 
jsou vidìt na kvalitní infrastruktuøe; (i pøes velký rozpoèet 

jsou v obcích neopravené cesty!)
Obce a mìsta vlastní vodovody a kanalizace, nìkteré mají 
i svùj podíl ve firmách dodávajících plyn.
Obec Bernried (2 300 obyvatel) uvažuje, že spoleènì se 
soukromým investorem vybuduje geotermální vrt (do hloubky 
více jak 700 m) a soukromý investor bude vyrábìt elektøinu 
(10 MW) a obec bude odebírat teplo. 
Obce nezasáhla výraznì válka, a tak nemìly poškozené 
a znièené pùvodní domy. Proto se snaží i dnes tuto pùvodní 
zástavbu udržet a omezily jakoukoliv výstavbu ve staré 
zástavbì z dùvodu zachování pùvodního rázu.
V nìkterých obcích byli sedláci „vytlaèeni“ z centra obcí 
na okraj.
Obcím, stejnì jako u nás, patøí budovy ZŠ a MŠ, na jejich 
výstavbu, rozšíøení i opravy jim pøispívá stát. Stát stejnì pøi-
spívá i na další stavby, které jsou dùležité pro bezpeènost 
obcí (napø. na výstavbu hasièských zbrojnic a jejich vybavení).
Obce a mìsta zaèínají budovat jesle (pro dìti od 6 mìsícù), 
je to na základì nového zákona, že rodièe mají právo, aby se 
stát postaral o jejich dìti.

V nìkterých obcích podporují podnikatele budováním prùmys-
lových zón (Benediktbeuern má 6 ha témìø zaplnìnou prùmy-
slovou zónu).
3. Turismus
Všechny obce a mìsta, které navštívili starostové Hluèínska, žijí 
dobøe i díky velkému turistickému ruchu. V blízkém okolí èi pøímo 
v sousedství tìchto obcí jsou velká jezera, významné památky 
(klášter Benediktinù Andechs èi Benediktbeuern), popø. lázeòství.
Roènì pøespí v tìchto sídlech 120 000 návštìvníkù (Benedikt-
beuern), 270 000 návštìvníkù (Bernried) èi 300 000 hostù 
(Bad Aibling).
Turistickému ruchu vìnují proto velkou pozornost, v každé obci 
je informaèní centrum.
4. Zemìdìlství
Vzhledem k vyšší nadmoøské výšce v navštívené oblasti (nad 
600 m nad moøem) jsou na polích pøevážnì travní porosty 
a výjimeènì i kukuøice. Kdysi malá políèka se i tak zvìtšují 
a obcím to mùže dìlat problém pøi povodních. Z chovu dobytka 
zde pøevažuje chov krav, jsou zde chovány i ovce, kozy a konì.
Všechny louky jsou pravidelnì udržovány.
5. Další zajímavosti:
- 1 m3 pitné vody stojí 1 EURO; 1 m3 odpadní vody stojí 1,80 EUR.
- Za odpady zaplatí rodina cca 250 EUR roènì.; obèané mají 
doma kompostéry na bioodpad
- Obce vlastní budovy spolkù, zajišśují jejich provoz a spolky 
dostávají pak na èinnost max. 500 až 1 000 EURO,
- Dìti nastupující do MŠ se neumí ani oblékat, ani jíst pøíbo-
rem! (Nìmci poukazují na špatnou výchovu dìtí rodièi.)
- Tráva podél cest se seká jen 1 m od vozovky, pak se seká jen 
„obèas“, ale její složení je jiné než u nás – vìtšinou je to tráva 
a luèní byliny a rostliny, u nás kopøivy a plevel!
- Venkovní kulturní akce jsou povoleny i do 02:00 hod., ale pak 
musí hned skonèit, jinak zakroèí policie.
- V klášteøe Benediktinù v Andechs (asi 20 km od vesnice Ber-
nried) žije 6 mnichù, zamìstnávají asi 200 lidí, mají své nemo-
vitosti, pole, restauraci, pivovar a vyvaøují ještì dennì pro asi 
250 bezdomovcù v Mnichovì (jak je dùležité, aby církev mìla 
svùj majetek!).
- Internet v hotelích se musí platit, stojí 4 EURA za 24 hodin!
- V Bad Aiblingu jako lázeòském mìstì mìli velký problém 
s odlivem návštìvníkù lázní v 80. a 90. letech minulého století 
z dùvodu zmìny platby za lázeòský pobyt od pojišśoven (jako 
nyní u nás). Láznì však zmìnily nabídku služeb a hosté se vrá-
tili, i když zde pobývají jen asi týden.
- Díky pøistìhovalcùm z východu se snížil poèet vìøících 
v Bavorsku.
Po návštìvì Švýcarska, Jižního Tyrolska a Bavorska jsme 
poznali, že pokud obce a mìsta mají dostatek financí, umí se 
velmi dobøe rozvíjet.
Mìlo by to být poznatkem i pro naše poslance, kteøí by mìli 
max. navýšit daòové pøíjmy obcí
a ponechat na obcích, kam a kolik penìz budou investovat.
               Mgr. Herbert Pavera

Na 3. èervna naplánovali pøedstavitelé obcí a mìst Hluèínska další z každoroèních setkání 
s poslanci a senátory Parlamentu ÈR. Na setkání byl pozván i zástupce Úøadu Regionální 

rady Ing. David Sventek, MBA a také europoslanec Ing. Evžen Tošenovský, Dr. h. c.
Z jednání se nìkolik týdnù pøedem omluvili paní poslankynì RhDr. J. Wenigerová a pan posla-
nec Ing. V. Kluèka.
Na poslední chvíli (z dùvodu úèasti na služebních cestách) se pak omluvili pan poslanec Pavol Lukša, 
europoslanec Ing. E. Tošenovský, Dr.h.c. a øeditel úøadu RR Ing. D. Sventek, MBA. Zøízením krizového 
štábu kvùli povodním v nedìli 2. 6. musel odjet do Prahy i ministr dopravy Ing. Z. Stanjura.
Jednání starostù z Hluèínska, mezi kterými byli i zástupci všech mikroregionù Opavska, se 
tak zúèastnili pouze pan poslanec RSDr. Miroslav Opálka, senátoøi MUDr. Vladimír Vlèek, 
MUDr. Petr Guziana a asistent poslance p. Lukši Ing. Arch. Jiøí Schnirch.
Všem poslancùm a senátorùm byla s pozvánkou na setkání zaslána i témata pro spoleèné 
jednání.
Z 16 problémù, které trápí obèany, obce i podnikatele, se však bìhem setkání, které se usku-
teènilo v pìkných prostorách malého konferenèního sálu Bully Arény v Kravaøích, podaøila pro-
brat jen asi polovina.
Hlavním problémem obcí a mìst je nejasnost ve financování provozu a rozvoje obcí prostøed-
nictvím rozpoètového urèení daní (RUD). Obce by potøebovaly stabilizovat pøíjmy, navýšit je 
na maximální možné hodnoty, aby mohly plánovat a dobøe se rozvíjet.
Starostové rovnìž navrhli, aby se volení zástupci obèanù v parlamentu zasloužili o spravedlivé 
dìlení evropských dotací, tøeba i pøidìlením dotací pøepoètem na jednoho obèana.
Zástupci obcí a mìst z Opavska poukázali i na obrovskou byrokracii ze strany státu vùèi obcím 
a podnikatelùm. Ministerstva vyžadují stále více vyplòování rùzných tabulek. Obce, které mají 
více jak 3 000 obyvatel, musí kromì klasického úèetnictví vést tzv. pomocný analytický pøehled 
(PAP), údajnì na povel EU (!), který ztìžuje práci ekonomkám a ty musí dìlat dvakrát stejnou 
práci. Podnikatelé si zase stìžují na nepropojení systému registrù - odhlásí živnost na živnos-
tenském úøadì, ale napø. finanèní úøad se o tom nedoví!

Starostové rovnìž upozornili na fakt, že státní organizace, jako je Úøad pro zastupování státu 
ve vìcech majetkových èi pozemkový fond, nejsou schopny ani po nìkolika letech pøevést 
na obce pozemky, které obce potøebují ke svému rozvoji.
Páni poslanci a senátoøi byli upozornìni na nefunkèní základní registry obyvatel, kdy se obce 
ani nedoví, kolik mají obyvatel!
Z dalších problémù se podaøilo ještì zmínit i øešení odmìn za výkon funkce zastupitelù obcí 
a mìst, uzákonìní splatnosti faktur do 30 dnù (tento zákon zákonodárci projednávají) a také 
nesmyslnou povinnost vlastníkù nemovitostí provádìt prùkazy energetické nároènosti budov. 
Od 1. 7. musí mj. všechny obce tyto prùkazy u svých nemovitostí zajišśovat a zbyteènì tak vyhodí 
opìt nìkolik desítek tisíc Kè. Energetický prùkaz, který sdìluje, jaké energetické klady a zápory 
má budova, má totiž smysl pouze tehdy, když se vlastník chystá rekonstruovat budovu. Jinak se 
za tisíce jen dozvíme, že máme budovu zateplit, zmìnit systém vytápìní apod. K èemu to však 
je, když na opravu budovy nejsou peníze, nikdo nepochopil. Jen ti, kteøí za tuto aktivitu lobovali.
A právì toto poslední téma nejvíce zaujalo poslance a senátory a slíbili v této vìci obcím 
pomoc.
Starostové z Opavska prostøednictvím SOH nyní zašlou své problémy jak poslancùm a senáto-
rùm, tak i ministerstvùm, které by mìly dané problémy øešit. Vìøíme, že už budeme vìdìt, komu 
poslat žádosti (v dobì, kdy se píše tento èlánek, je vláda v demisi).
Z minulých problémù se podaøilo èásteènì vyøešit zlepšení finanèních situací obcí a mìst, a to 
se podaøilo díky zvýšenému RUD. Je však ještì toho hodnì, co by obce a mìsta potøebovaly 
vyøešit – pøedevším výstavba nové I/56 z Opavy pøes Hluèín do Ostravy, zjednodušení veøejných 
zakázek, ochrana ovzduší (podpora tzv. kotlíkových dotací i zákazu prodeje nekvalitních paliv), 
podpora základního školství, ochrana èeského zemìdìlství atd. A jedinì spoleèným tlakem 
prostøednictvím Sdružení obcí Hluèínska, Svazu mìst a obcí ÈR, Sdružením místních samospráv 
mohou obce a mìsta dosáhnout spoleèného cíle – vìtšího rozvoje obcí a mìst, více samostat-
nosti pro obce a ménì byrokracie.
               Mgr. Herbert Pavera

Nefunkèní záøivky sbírá EKOLAMP 
Vysloužilé lineární èi úsporné záøivky a výbojky nepatøí 

do popelnice na smìsný  odpad, protože z nich mohou 
pøi rozbití unikat nebezpeèné látky. 
Každého z nás to nìkdy potkalo. Pøestane nám po letech svítit 
záøivka, a tak pøemýšlíme, kam vyrazit pro novou a jak naložit 
s tou nefunkèní. Nìkde jsme již zaslechli, že vysloužilé záøivky 
nepatøí do komunálního odpadu. Nepatøí ale ani do tøídìného 
skla, i když jsou ze skla vyrobené.
Ale proè vlastnì? Záøivky (trubicové i kompaktní úsporné) totiž 
obsahují malé množství jedovaté rtuti, která by pøi špatném 
zacházení a vyšších koncentracích mohla ohrozit lidské zdraví 
a životní prostøedí. 
Kam s ní?
Nejjednodušší je vzít starou záøivku a odevzdat ji v obchodì 
pøi nákupu té nové. Další možností, jak správnì naložit 
s nefunkèní záøivkou, je její odevzdání ve sbìrném dvoøe v Bola-
ticích a na chodbì v Domì obchodù a služeb na ul. Hluèínská. 
Obsluha sbìrného dvora ji od Vás zdarma pøevezme a uloží ji 
do speciální sbìrné nádoby, aby se nerozbila.  Zpìtný odbìr 
záøivek pro naši obec Bolatice zajišśuje kolektivní systém EKO-
LAMP, který nejen pøispívá na náklady provozu sbìrného místa, 

ale plnì hradí veškeré náklady na pøepravu a recyklaci. Tím 
našemu obecnímu rozpoètu ušetøí èást prostøedkù urèených 
pro nakládání s komunálním odpadem. 
Kde ty záøivky nakonec skonèí?
Ze sbìrných dvorù a dalších sbìrných míst EKOLAMP sváží 
kontejnery se záøivkami do specializovaných recyklaèních 
firem. Zde jsou pro opìtovné použití získávány pøedevším 
kovy, plasty, sklo a rtuś. Hliník, mosaz a další kovy se mohou 
znovu použít v kovovýrobì, napø. pro souèástky jízdních kol. 
Recyklované plasty jsou dobrou surovinou pro zatravòovací 
dlaždice èi plotové dílce a pøeèištìná rtuś je znovu využí-
vána v prùmyslové výrobì. Sklo se používá jako technický 
materiál nebo v nìkterých pøípadech i pro výrobu nových 
záøivek. Opìtovnì je tak možné pro další výrobu použít až 
95 % materiálu, ze kterého byla záøivka vyrobena. 
Prostøednictvím EKOLAMPu se roènì recyklují miliony záøi-
vek a výbojek. Stále ale velké množství záøivek konèí v koši. 
Právì Vy mùžete pomoci tuto situaci zmìnit. 
Více se o problematice nakládání s nefunkèními záøivkami 
doètete na www.ekolamp.cz.
                     Martin Bortlík



Takový závìr lze vyvodit po spoleèném jednání pøedstavitelù obcí a mìst Hluèínska s asi 10 
podnikateli a zemìdìlci z regionu.

V poøadí již 5. setkání se uskuteènilo 14. kvìtna 2013 v zasedací místnosti Obecního domu 
v Bohuslavicích.
Pøítomné starosty, podnikatele, zemìdìlce i hosty (zástupci MAS Hluèínska, FÚ Hluèín) pøivítal 
pøedseda Sdružení obcí Hluèínska (SOH) Mgr. Herbert Pavera a èlen Rady 
obce Bohuslavice p. Robert Lasák.
Pøedseda SOH informoval podnikatelskou veøejnost, že všechny podnìty 
z minulého setkání v roce 2012 - 2011 byly zaslány patøièným orgánùm, které 
se k nim vyjádøily vìtšinou kladnì (MSK – podpora uèòovského školství, MZe 
– možnost domácích zabijaèek atd.).
Mgr. H. Pavera také zdùraznil nutnost vzájemné spolupráce podnikatelské 
veøejnosti se samosprávami a naopak.
Obce potøebují zamìstnanost svých obèanù, rozvíjet služby, podporu spolkù a organizací, 
ochranu pøed povodnìmi, podnikatelé zase od obcí potøebují dostatek parkovišś, investièní 
pobídky v rámci možností zákona o veøejných zakázkách, zpevnìní polní cesty apod.
Všichni pøítomní se shodli, že by rozvoji regionu i podnikání výraznì pomohlo vybudování nové 
I/56 z Opavy pøes Hluèín do Ostravy. Pøedseda SOH informoval podnikatelskou a zemìdìlskou 
veøejnost o možnosti získání dotace na zpracování potravin a jejich výrobu i na výrobu krmiv 
z Programu rozvoje venkova – pøedávání hodnoty zemìdìlským a potravináøským produktùm.
Zástupkynì MAS Hluèínsko paní Dagmar Quisková informovala úèastníky setkání o tvorbì nové 
strategie regionu, do které by se mìli zapojit i podnikatelé a zemìdìlci, aby ve strategii byly 
zahrnuty i jejich požadavky. Rovnìž informovala o pøípravì nového dotaèního programového 
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Obèané pøipomínkovali jízdní øádyPodnikatelé z Hluèínska asi nestojí moc o spolupráci se samosprávami
období na roky 2014 – 2020, v rámci kterého by mohli podnikatelé a zemìdìlci èerpat finance 
na svùj rozvoj.
Z diskuse pak vyplynuly požadavky a námìty pro øešení:
- zda v novém programovacím období bude pamatováno i na konkurenceschopnost (ano, pokud 
to podnikatelé budou chtít zaøadit do strategického plánu rozvoje regionu),

- zákony jsou v ÈR nepraktické, škodí podnikání, velká byrokracie (na tento 
problém byli upozornìni poslanci a senátoøi regionu i ministerstvo prùmyslu 
a obchodu),
- obce by mìly více peèovat o stav povrchu cyklostezek (obce pøipravují øadu 
projektù na zpevnìní polních cest a tvorbu cyklostezek),
- podnikatelská a zemìdìlská veøejnost projevuje velmi malý zájem o prezen-
taci (zdarma!) na rùzných výstavách, kterých se úèastní napø. MAS Hluèínsko,

- zemìdìlci mají horší podmínky pro podnikání než jejich konkurence v Polsku, která již skupuje
i pozemky u nás,
- podnikatelé kromì velké byrokracie mají problém i se základními registry (odhlásí živnost 
na živnostenském úøadì, ale finanèní úøad o tom neví, a tak po nich vyžaduje platbu daní – tento 
problém již øeší ministerstvo financí ve spolupráci s ministerstvem vnitra).
Pøipomínky podnikatelské veøejnosti, pokud již nejsou øešeny, budou zaslány jednotlivým mini-
sterstvùm.
Zápis ze setkání pøedstavitelù SOH a podnikatelské veøejnosti naleznete na internetových strán-
kách www.hlucinsko.eu a o strategickém plánu rozvoje regionu Hluèínska se více dovíte na 
www.mashlucinsko.cz.
       Mgr. Herbert Pavera – pøedseda Sdružení obcí Hluèínska

O prázdninách rozšíøí nabídku 
kulturních akcí i letní kino

V loòském roce bylo v obci poprvé provozováno na koupališti letní kino. A vìtšinou 
se setkalo s kladným ohlasem u návštìvníkù kina. V prùmìru jich chodilo na jedno 

pøedstavení okolo 200.
Kino si však musí více pohlídat hlasitost filmù, aby nebyli rušeni obèané v blízkém 
okolí projekcí filmù.
Letní kino mùže být i letos na koupališti a min. jedno pøedstavení bude i na fotbalo-
vém høišti.
                Mgr. Herbert Pavera

Komunální odpad 2013/2014

Žádáme všechny obèany, kteøí doposud neodevzdali vyplnìnou Smlouvu 
na odvoz komunálního odpadu na rok 2013/2014, aby tak neprodlenì 

uèinili na pokladnì Obecního úøadu v Bolaticích. Tiskopis smlouvy si mùžete 
vytisknout z obecních stránek obce Bolatice nebo pøímo vyplnit na pokladnì 
obecního úøadu. 
Dìkujeme všem za pochopení a spolupráci.
                Renáta Øehoøová

Od 1. 7. poskytuje Moravskoslezský kraj opìt tzv. „kotlíkovou“ dotaci!

Uvažujete o výmìnì starého kotle na pevná paliva za nový?
Chcete pomoci zlepšit ovzduší zakoupením kvalitního pece?

Pak od 1. èervna máte opìt možnost požádat Moravsko-
slezský kraj (MSK) o dotaci na výmìnu „nekvalitního“ kotle 
za kotel splòující nejvyšší emisní podmínky.
MSK bude celkem rozdìlovat 60 milionù korun, 30 milionù Kè poskytnul stát a 30 mil. Kè MSK!
A o jaké dotace mùžete žádat?
- na kotle na tuhá paliva pro uhlí a biomasu emisní tøídy  3 –  až 40 000,- Kè,
- na kotle na tuhá paliva emisní tøídy 4 (NOVÌ) –   až 60 000,- Kè,
- na kotle zplyòující døevo (NOVÌ) –    až 55 000,- Kè,

V „povodòové“ sbírce pro obec Hoøín na Mìlnicku se vybralo 67 384,- Kè

Po nièivých záplavách, které 
pøišly do Èech zaèátkem èervna, 

se strhla obrovská vlna solidarity 
v naší zemi a mnozí pøispìli osobní 
pomocí pøi úklidu zaplavených 
obcí a jiní posílali finanèní dary 
na pomoc tìm, kteøí byli nejvíc 
postiženi povodní.
Také naše Øímskokatolická farnost 
Bolatice s panem faráøem Przemy-
slawem Traczykem a ve spolupráci 
s obcí Bolatice vyhlásila sbírku 
na pomoc jedné zaplavené obci.
Ze spousty zaplavených obcí a mìst 
byla vybrána obec Hoøín na Mìlnicku, která má 751 obyvatel a která již byla poškozena povodní 
i v roce 2002. K jejímu vybrání pøispìl i fakt, že v oblasti žije èlovìk, který má na Opavsku svoji 
sestru. A ten po své návštìvì obce Hoøín doporuèil právì tuto obec.
Starosta obce Mgr. H. Pavera spoleènì s panem faráøem kontaktovali zástupce obce Hoøín a ti 
stejnì s velkým povdìkem pøijala nabídku finanèní pomoci.

- na atmosférické (klasické) plynové kotle (NOVÌ) –   až 15 000,- Kè,
- na kondenzaèní plynové kotle (NOVÌ) –    až 20 000,- Kè.
Dotace by mìla být do výše 50 % nákladù na poøízení kotle. 
Obèané navíc mohli požádat obec o pùjèku (úrok 1% = 500,- Kè z 50 000,- Kè z Fondu rozvoje 
bydlení), a tak pøi získání dotace od MSK budou mít finance na kompletní výmìnu pece.
Pokud by stát, kraj i obce podporovaly výmìnu starých kotlù za nové i v budoucnu, je možné, že 
za pár let pøece jen budeme mít lepší ovzduší v obci.
A nezapomeòte, že od 1. 1. 2017 budou muset všichni majitelé nemovitostí dokladovat, že mají 
kotel s odpovídající úèinností spalování pevných paliv!
               Mgr. Herbert Pavera

Pøi sbírkách bìhem mší a v kasièce farního úøadu umístìné na obci se vybralo úctyhodných 67 384,- Kè.
Øímskokatolická farnost Bolatice zaslala tuto èástku dne 19. 6. na úèet obce Hoøín.
Další èástka ve výši 50 000,- Kè, kterou schválilo zastupitelstvo obce na svém zasedání dne 25. 
6. 2013, byla odeslána obci Hoøín 27. èervna.
Alespoò èásteènì jsme tak mohli všichni pøispìt k obnovì malebné vesnièky Hoøín.
                                     Mgr. Herbert Pavera

Øada lidí sice k cestì do práce i za nákupy využívá dnes osobní vozidla, pøesto se však najde 
i u nás mnoho lidí, kteøí cestují vlaky èi autobusy. Jejich odjezdy i pøíjezdy všem nevyhovují. 

A tak obec Bolatice upoøádala besedu k jízdním øádùm. Ve støedu 19. èervna tak starostovi 
obce pøedneslo své pøipomínky šest obèanù.
A jaké spoje lidem chybí?
Nejvíce ty víkendové do Opavy, alespoò odpolední.
Nìkteré spoje (TQM; Veolia – od 1. 7. 2013 ARRIVA MORAVA a.s.; ÈD) by mohly spolu více kore-
spondovat a navazovat na sebe (napø. autobusy TQM a Veolia v cca 8,45 hod. v Bolaticích, vlak 
ÈD a autobus Veolia po 20,00 hod.).
Obèané by také rádi pøivítali zavedení spojù do Opavy o víkendech a když už by to nešlo, pak 
navrhují zavést kyvadlové spoje k vlakùm.
Cestující také upozornili na špatné platební zóny, kdy si musí obèan dojíždìjící do Opavy auto-
busem dokupovat v pøípadì cesty vlakem jízdenku ze Štìpánkovic.
Pøipomínky cestujících budou sdìleny firmì KODIS, která zajišśuje zmìny jízdního øádu a také 
probrány na jednání rady obce popø. i zastupitelstvu obce.
               Mgr. Herbert Pavera

Velkoobjemový odpad
Ve sbìrném dvoøe v Bolaticích se stále èastìji setkáváme s obèany, kteøí chtìjí øešit likvidaci 

bìžného domovního odpadu v rámci velkoobjemových kontejnerù (napøíklad pleny a další 
drobnosti, které patøí do domovního odpadu - popelnic). 
Mezi velkoobjemový odpad patøí starý nábytek, koberce, linolea, umyvadla, toalety, kuchyò-
ské linky.
Pokud provádíte rekonstrukci domu, je potøeba objednat a zaplatit pøistavení velkoobjemového 
kontejneru u specializované firmy.     Martin Bortlík
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Rodinné centrum Myška 
v Bolaticích

Rodinné centrum Myška ukonèilo zdárnì koncem mìsíce èervna pìtimìsíèní kurz 
pro rodièe s dìtmi.

Další zápis probìhne v areálu koupalištì (fitcentrum) 5. záøí v 10:00 hod.
Dìti jsou rozdìleny do rùzných vìkových skupinek 
od 6 týdnù do 6 mìsícù; 
od 6 mìsícù do 1 roku;
od 1 roku do 5let.
Hodina je doprovázena vždy øíkadly, písnièkami a hrou.
Dìti se mohou nauèit barvy, ovoce a zeleninu, zvíøátka atd. 
Dále cvièíme na balonech, svaèíme, kreslíme a zpíváme s hudebními nástroji.
Kdo jste ještì mezi nás nezavítali, srdeènì Vás zveme.
Pøijít mùžete mezi nás od záøí a kdykoli bìhem celého školního roku.
Blíže se mùžete informovat u  paní Jiøiny Kurkové, tel. 605 866 906.                   
                        Kurková Jiøina

Obec Bolatice stále nabízí ještì 
volné pozemky na výstavbu RD 
u nádraží

Obec bolatice nabízí volné pozemky pro výstavbu RD v lokalitì u nádraží. 
Bližší informace o prodeji neleznete na webových stránkách www.bolatice.cz, popø. u starosty obce. 
              Mgr. Hebert Pavera

Kurz první pomoci 

V rámci kampanì Dny bez úrazù zorganizovala obec Bolatice ve spolupráci s Èeským èerve-
ným køížem Opava ve ètvrtek 6. 6. 2013 kurz první pomoci. Dopoledne probìhl kurz první 

pomoci pro žáky 8. tøídy základní školy a odpoledne byl kurz urèen široké veøejnosti. Všichni 
pøítomní si mohli vyzkoušet nepøímou masáž srdce spolu s umìlým dýcháním a dozvìdìt se 
mnoho zajímavých informací o novinkách v první pomoci. Jen škoda, že odpolední úèast byla 
ponìkud menší, protože èlovìk nikdy neví, kdy bude muset poskytovat první pomoc. Mimocho-
dem, neposkytnutí první pomoci je podle zákona trestným èinem! 
              Bc. Jana Štìpáníková
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Dobré rady – Jak zabezpeèit byt v dobì dovolené
Typ: Situaèní prevence
Letní mìsíce jsou z hlediska vloupání do obydlí nejrizikovìjším obdobím roku. Velká èást obèanù 
v tomto èase tráví rekreaci v tuzemsku èi v zahranièí a jejich obydlí bývají bez dohledu a èasto 
nedostateènì zabezpeèená. Pøinášíme nìkterá doporuèení, jak snížit riziko vykradení domu èi bytu.
Pravidla bezpeèného chování
Obecnì mùže bezpeènost domu èi bytu každý z nás ovlivnit tím, že bude dodržovat základní 
jednoduchá organizaèní opatøení, která nevyžadují žádné finanèní náklady. Mìli bychom znát 
užiteèná pravidla a osvojit si dobré návyky, které bude peèlivì dodržovat:
• Øádné uzamykání objektu 
Když odcházíte z domu nebo bytu, aś již krátkodobì, vždy zavírejte všechna okna a uzamykejte 
všechny dveøe. Neschovávejte nikdy klíèe pod rohožku ani do kvìtináèe.
• Zbyteènì neupozoròujte na vaši nepøítomnost
O svém odjezdu informujte pouze nejužší okruh lidí, kterým vìøíte.
Nikdy nenechávejte vzkazy na dveøích o své nepøítomnosti. Dobu své nepøítomnosti nesdìlujte 
do telefonního záznamníku, natož na sociálních sítích. Požádejte dùvìryhodnou osobu, aby 
v dobì vaší nepøítomnosti dohlédla na obydlí – vìtrala, zalévala kvìtiny, sekala trávník, pra-
videlnì vybírala schránku na dopisy apod. Byt èi dùm se nebude jevit jako opuštìný, prázdný.
Mùžete také byt nebo dùm zabezpeèit elektronickým zaøízením, které v nepravidelných èaso-
vých intervalech zapínají svìtla, televizi atd., a tím vytváøejí zdání, že byt je obydlen.
• Pøehledný prostor pøed objektem
Dùležité je dobré osvìtlení pøed objektem. Zlodìje odrazuje od pokusu vniknout do obydlí, 
protože by mohl být vidìn. Dbejte na to, aby keøe a stromy nezakrývaly velkou èást objektu, to by 
mohlo zlodìjùm umožnit pracovat ve skrytu. Keøe vhodnì prostøihávejte. Díky lepší viditelnosti 
mohou tak i vaši sousedé snáze kontrolovat, zda je vše v poøádku.
• Uklízejte na pozemku
Na zahradì nenechávejte volnì ležet vìci jako je napø. žebøík, náøadí èi sekaèka. Ukládejte 
a uzamykejte je do kùlny èi do garáže.
Posekaný trávník a udržovaná zahrada ukazuje na skuteènost, že je objekt obýván.
• Nedávejte na odiv, že vlastníte cenné pøedmìty, chraòte je
Nechlubte se pøed cizími lidmi, co máte doma cenného.
Nejdražší cennosti ukládejte do sejfu v bance. Pokud chcete pøechovávat cennosti doma, nene-
chávejte je na jednom místì – uložte je na rùzná tìžko pøedvídatelná místa v bytì, nebo si 
poøiïte trezor.
Veèer zatahujte závìsy nebo rolety, aby vám nebylo vidìt do domu èi bytu. Pøípadného zlodìje 
by mohly lákat tøeba obrazy na stìnách nebo zaøízení bytu apod. V odpadcích nenechávejte 
obaly od nových výrobkù a spotøebièù.

• Oznaèujte cennosti, pøipravte jejich soupis a nechte je pojistit
Poznamenejte si sériová èísla a zvláštní oznaèení svých cenných pøedmìtù, elektronických 
výrobkù apod. Sepište seznam tìchto pøedmìtù a peèlivì ho uschovejte. Nechte cennosti ozna-
èit dostupnými identifikaèními metodami a prostøedky. Cennosti, které není snadné oznaèit, si 
vyfotografujte. Tato opatøení v pøípadì odcizení pøedmìtù usnadní jejich nalezení a identifikaci 
a ulehèí tak práci pojišśovnì a policii.
• Dobré vztahy se sousedy
Udržujte dobré vztahy se sousedy, všímejte si podezøelých osob v blízkosti obydlí.
Do bytu dovolte vstoupit jen osobám známým a dùvìryhodným. Mìjte se na pozoru pøed lidmi, 
kteøí chodí ode dveøí ke dveøím a nabízejí všelijaké podnikání, služby nebo rùzné zboží. Mohou 
to být tipaøi.
• Co dìlat, je-li byt nebo rodinný dùm i pøes tato opatøení vykraden?
Pokud možno zachovejte klid, nevstupujte zbrkle do objektu. Mohl by tam být ještì zlodìj, který 
by vás mohl napadnout nebo by mohl dokonce ve stresu použít i zbraò.
Vloupání ihned ohlaste na Policii ÈR a vyèkejte jejího pøíjezdu. Nikdy neuklízejte po zlodìjích 
– tím ponièíte stopy, které mohou být vodítkem pro policii a pojišśovnu. Do protokolu uveïte 
každou malièkost, mùže být dùležitá pro vypátrání zlodìje a vašich vìcí.
Technické zabezpeèení
Na tato, vcelku jednoduchá bezpeènostní opatøení, musí co nejdøíve navázat vaše rozhod-
nutí o technickém zabezpeèení obydlí. Rozhodování s sebou zákonitì nese celou øadu otázek, 
na které musíte znát uspokojivé odpovìdi. Tìmi základními jsou:
• Jak postupovat pøi nákupu zabezpeèovací techniky?
• Kolik je tøeba investovat finanèních prostøedkù?
• Jak vybírat spolehlivou firmu, která bude techniku instalovat?
Odpovìdi na tyto a další podobné otázky lze shrnout takto:
1. Základem jakéhokoliv zabezpeèení objektu jsou správnì aplikované mechanické zábranné 
prostøedky.
2. Vyžádejte si více nabídek od rùzných firem (solidní firmy je nabízejí bezplatnì), nechte si 
vysvìtlit vše, co je vám nejasné.
3. Dávejte pøednost zabezpeèovací firmì, která se prokáže patøiènými oprávnìními (koncese), 
je èlenem nìjaké asociace èi cechu, provádí komplexní služby a má dobré reference.
4. Požadujte certifikovanou zabezpeèovací techniku, nezapomínejte porovnat záruèní a servisní 
podmínky jednotlivých firem.
5. Zajímejte se o vazbu zvolené certifikované techniky na pojistné podmínky pojišśoven.
6. Rozhodující by pro vás nemìla být jen výše finanèních položek v ceníku. Oceòte i seriózní 
jednání, nezvolte firmu, která pomlouvá konkurenci.
         JUDr. Tomáš Koníèek, odbor prevence kriminality MV, èerven 2013 

Spoleènì k pracovnímu uplatnìní
Jste osobou se zdravotním postižením? Jste z Moravskoslezského kraje? Jste nezamìstnaní déle 

než 6 mìsícù a chcete to zmìnit? Zapojte se do projektu Spoleènì k pracovnímu uplatnìní! 
Centrum pro zdravotnì postižené Moravskoslezského kraje o.s. realizuje od 1. 6. 2012  

do 31. 3. 2014 projekt s názvem Spoleènì k pracovnímu uplatnìní. Projekt je urèen osobám 
se zdravotním postižením, které jsou nezamìstnány déle než 6 mìsícù. Projekt má za cíl zvýšit 
zamìstnatelnost tìchto osob a pomoci jim získat uplatnìní na trhu práce. 

Úèastník projektu nejdøíve prochází základním Poradenským programem, který se zamìøuje 
na sestavení životopisu a motivaèního dopisu, orientaci na portálech nabízejících práci, využí-
vání všech možností pøi hledání práce, nácvik pracovního pohovoru apod. Následnì je možné 
na doporuèení sociálního pracovníka úèastnit se dalších aktivit, které projekt nabízí: Rekvalifi-
kaèní kurzy, Pracovnì-bilanèní diagnostika, Individuální psychologické poradenství èi Podpùrné 
a motivaèní aktivity. 

Podporu k pracovnímu uplatnìní osob se zdravotním postižením mohou využít rovnìž 

i zamìstnavatelé, a to prostøednictvím aktivity Podpora uplatnìní na trhu práce, kdy mùžeme 
poskytnout pøíspìvek na mzdové náklady po dobu 6 mìsícù pro osobu zdravotnì postiženou, 
které zamìstnavatel vytvoøí nové pracovní místo.

Projekt je spolufinancován Evropskou unií a státním rozpoètem ÈR. Veškeré aktivity projektu 
jsou pro úèastníky zdarma. Projekt je realizován na celém území Moravskoslezského kraje. Bližší 
informace jsou k dispozici na webových stránkách organizace (www.czp-msk.cz), èi detašova-
ných pracovištích Centra pro zdravotnì postižené Moravskoslezského kraje o.s.  v Opavì, Ost-
ravì, Frýdku-Místku, Novém Jièínì a Bruntále. 

Za realizaèní tým projektu

Mgr. Eva Náhlíková
Liptovská 21, 747 06 Opava 6, tel:  553 734 109, e-mail:czp.nahlikova@czp-msk.cz

Návštìvy z vesmíru, Vojnièùv rukopis a záhadná zvíøata 
O tìchto a dalších záha-

dách se mohli dozvìdìt 
všichni, kteøí ve ètvrtek 23. 
kvìtna zavítali do obøadní 
sínì Obecního úøadu Bola-
tice. Místní knihovna uspo-
øádala pro širokou veøejnost 
besedu na téma „Fantastické 
záhady“. Besedou provázel 
známý záhadolog, spisovatel 
a scenárista Arnošt Vašíèek. 
Zhruba 35 úèastníkù naslou-
chalo poutavému vyprávìní 
a zajímavým teoriím, které se týkaly fantastických záhad, tajemných zvíøat, nevysvìtlitelných 
úkazù a dalších vìcí mezi nebem a zemí. Po dvou opravdu zajímavých hodinách si mohli pøí-
tomní zakoupit knihy, které pan Vašíèek napsal. Byla to opravdu velmi vydaøená beseda. Vìøím, 
že pan Vašíèek pøijme i naše další pozvání. 
            Bc. Jana Štìpáníková
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31. 5. 2013 - Den bez tabáku
Obec Bolatice se tøetím rokem pøipojila k mezinárodní kampani Den bez tabáku, která každoroènì pøipadá na 31. kvìtna. Tato kampaò si dává 
za úkol upozornit na nebezpeèí, které je spojeno s kouøením. Na této kampani obec Bolatice spolupracuje se Základní školou Bolatice – žáci 
vyššího stupnì vyrábìli plakáty a trojhránky s protikuøáckou tematikou a polepovali pivní tácky vlastními návrhy, které cílí na kuøáky. 
Na táccích se tak vyskytly napø. nápisy: „Kouøíš? Umøeš!“ „Nebuïte bezohlední ke svému okolí“ „I pasivní kouøení škodí vašemu zdraví!“. Všechny tyto propa-
gaèní materiály byly v týdnu od 27. 5. do 2. 6. 2013 umístìny v restauraèních a pohostinských zaøízeních v Bolaticích a Borové, které jsou kuøácké. 
Zároveò probíhalo ve ètvrtek 30. kvìtna dotazníkové šetøení na téma kouøení. Ètveøici dívek jste mohli potkat u obchodního domu TEMPO a pokud 
se Vás zeptaly na pár otázek týkajících se kouøení, za odmìnu jste od nich mohli dostat bonbón. 
Na výsledky dotazníkového šetøení se podívejte níže. Na otázky odpovìdìlo celkem 96 lidí, z nichž 18 jsou kuøáci. 
                     Bc. Jana Štìpáníková

Jak brzy po probuzení si zapálíte první cigaretu?

Je pro Vás obtížné kouøit tam, kde je kouøení zakázáno?

Které cigarety byste se nejménì rád vzdal?

Kolik cigaret dennì vykouøíte?

 Kouøíte víc bìhem dopoledne?

Kouøíte i bìhem nemoci, když musíte ležet 

Vážení pøátelé,
rádi bychom prostøednictvím Vašeho listu informovali obèany Vaší obce, že už rok si mohou 

naladit jedineèný televizní program regionalnitelevize.cz, který se specializuje na regionální 
zpravodajství z moravských, èeských a slezských regionù a jejich propagaci v cestovním ruchu. 
Jedná se o unikátní projekt propojující a propagující èeské regiony mezi sebou, dávající prostor 
všem mìstùm a obcím v ÈR. V programu nechybí ani regionální dokumenty èi tipy na výlety.  Jak 
nás obèané naladí? 
1. Na satelitu Astra 23,5°východnì, na frekvenci 12 168 MHz, polarizace vertikální, Symbol rate 
27 500, FEC 3/4. Program není kódován a je možné jej sledovat i bez karty Skylink èi Cs link. 

2. V kabelových sítích vè. UPC a v sítích IPTV (tam, kde nemají náš program zaøazen, jej rádi 
na základì podnìtù zákazníkù zaøadí, neboś je zdarma).
3. Ve vybraných regionech vysíláme v rámci digitálního pozemního vysílání (Èeské Budìjovice, 
Plzeò, Pøíbram, Liberec, Jablonec n. Nisou, Praha a støední Èechy).
4. Jako jedinou èeskou televizi nás mùžete sledovat i na platformì YouTube live.

V pøípadì zveøejnìní této informace napomùžete rozvoji tohoto jedineèného televizního 
programu, který nevytváøí kauzy, ale snaží se dokumentovat život v èeských regionech a zejména 
prezentovat to krásné, co naše regiony nabízí. 

     Ing. Eva Stejskalová, v.r.
     øeditelka Regionální televize CZ s.r.o.

Projekt - Den 
bez tabáku

Kouøení je považováno za jednu z nejrozšíøe-
nìjších civilizaèních chorob na svìtì a škod-

livé úèinky kouøení již prokázaly mnohé vìdecké 
studie a pokusy. Cigareta je èasto v dìtství zaká-
zaným a vzrušujícím dobrodružstvím, zkouškou 
dospìlosti, a posléze návykovou drogou.
Dìti zaèínají kouøit z rùzných dùvodù. Èasto 
s kouøením experimentují a domnívají se, že 
mohou kdykoliv pøestat. Dùraz by tedy mìl 
být kladen pøedevším na dìti prvního stupnì, 
které èasto žádné informace o kouøení nemají 
a zároveò je u nich i nejvìtší riziko, že by mohly 
zaèít s cigaretami experimentovat.
Z tìchto dùvodù byl žákùm osmého roèníku 
zadán úkol, aby seznámili dìti na prvním stupni 
naší školy s problematikou kouøení. Projekt 
"Den bez tabáku" se uskuteènil ve ètvrtek 30. 
5. Žáci si ve skupinách pro dìti 2., 3., 4. a 5. 
tøíd vytvoøili prezentace, testy, dotazníky, skupi-
nové soutìže a hry a celou vyuèovací hodinu si 
sami peèlivì naplánovali. I pøesto, že s vedením 
výuky nemìli zkušenosti a zpoèátku si trochu 
nevìøili, výsledek jejich práce byl výborný.
Závìrem je nutno ocenit peèlivou a svìdo-
mitou práci žákù. Nejenže dokázali pracovat 
s informacemi a vytvoøit si své vlastní projekty, 
ale hlavnì získali vlastní zkušenost v tom, co 
obnáší povolání uèitele. Do kampanì proti 
kouøení v rámci programu Zdravá obec Bola-
tice se aktivnì zapojili také ostatní žáci naší 
školy, kteøí zhotovili propagaèní materiály proti 
kouøení, které byly umístìny v restauracích
a pohostinstvích v Bolaticích.
Mgr. Kamila Dominiková, Mgr. Lenka Jordánová

Ve støedu 15. kvìtna se konal již sedmnáctý roèník celostátní akce „Èeský 
den proti rakovinì“, který organizuje  Liga proti rakovinì. Za pøíspìvek nej-

ménì 20 Kè nabízeli dobrovolníci žlutý kvìt mìsíèku lékaøského se zelenou 
stužkou a informaèní leták o nádorovém onemocnìní tlustého støeva.
Ve srovnání s evropskými zemìmi se Èeská republika dlouhodobì øadí na první 
místo ve výskytu nádorù na tlustém støevu a koneèníku. Roènì u nás tímto 
zhoubným novotvarem onemocní 8 000 lidí a z nich témìø 5 000 zemøe. Je tedy 
tøeba znovu a znovu upozoròovat na nutnost prevence, znát rizikové faktory 
a nebát se pøijít k lékaøi radìji zbyteènì, než pozdì. Platí totiž, že rakovina 

odhalená v èasném stadiu je léèitelná.
Dìkujeme všem, kdo se do sbírky zapojili a pøispìli tak na dobrou vìc. V Bolaticích bylo vybráno 
14 335 Kè. Mnozí naši spoluobèané si již tradiènì kytièku zamlouvají dopøedu a nìkteøí pøispí-
vají i vyšší èástkou než 20 Kè. Celková èástka za Èeskou republiku bude však známa až ke konci 
roku, protože sbírka probíhá dále formou dárcovských SMS nebo zasláním pøíspìvku pøímo 
na úèet Ligy proti rakovinì. V loòském roce se podaøilo získat 13 800 000 korun. Podrobné 
informace o rozdìlení tìchto nemalých finanèních prostøedkù jsou zveøejnìny na www.lpr.cz. 
Liga proti rakovinì zajišśuje také z tìchto penìz onkologickým pacientùm po ukonèení léèby 
ozdravné pobyty v sanatoriích Paracelsum v Meziboøí u Litvínova a na Pleši u Mníšku pod Brdy.
Ještì jednou dìkujeme všem za pøíspìvky do sbírky. Vaše peníze budou pomáhat zachraòovat 
lidské životy.
            Mgr. Helena Drozdová

Èeský den proti rakovinì v Bolaticích Charitativní akce

Poznáváme zvíøata

Dopravní soutìž 2013

Na konci kvìtna se již po nìkolikáté uskuteènila ve školní družinì charitativní akce ,,na 
pomoc chudobným dìtem v Paraguayi". Pøi této pøíležitosti se dìti seznámily s novou 

výtvarnou technikou, pøi které z modelovací hmoty fimo vyrábìly drobné šperky - pøívìšky, náuš-
nice, knoflíky apod. Prodejem tìchto dárkù v charitativním obchùdku ve SKANZENU se vybralo 
pøes 4 000,- Kè. Podìkování patøí i dìtem nižšího a vyššího stupnì ZŠ, které vyrábìly pøi této 
pøíležitosti drobné upomínkové pøedmìty.

V mìsíci kvìtnu se uskuteènila celodružinová akce "POZNÁVÁME ZVÍØATA". Školní dru-
žinu navštívila paní Johanka se svým bílým poníkem Popelkou. Dìti tak mohly vidìt konì 

na vlastní oèi a seznámily se s tím, jak se o nìj starat. Dozvìdìly se, napøíklad co je to hráblo, 
jak se èistí kopýtka, jestli kùò leží, když spí apod. Nejvìtší odmìnou pro dìti pak byla jízda 
na poníkovi, kdy si jej mohly pohladit a pomazlit se s ním. Nakonec jsme všichni dostali obrázek 
koní, které osobnì nakreslila paní Johanka.

Naše škola byla letos reprezentována v Dopravní soutìži mladých cyklistù ètveøici žákù: 
Sabina Gargošová (9.A), Lucie Valentová, Radomír Nový (oba 9.B), Jonáš Michalík (8.). 

První pøekážkou bylo Okresní kolo DSMC konané 14. 5. 2013 v Malých Hošticích. Zde jen tìsnì 
porazilo naše družstvo žáky z Dolního Benešova (naši 115 trestných bodù, Dolní Benešov 130) 
a zajistilo si postup do krajského kola, které se konalo 23. - 24. 5. 2013 ve Frenštátì pod Rad-
hoštìm. Zde na nì èekalo dalších 5 družstev (vítìzové ostatních okresù patøících pod Morav-
skoslezský kraj). Po prvním dnu se naši ujali tìsného vedení pøed dalšími úèastníky soutìže, 
a tak nás druhý den èekaly velké nervy. Naštìstí jsme nic neponechali náhodì a nejlepšími 
výsledky v obou zbývajících soutìžích (1. pomoc a mapy) jsme své první místo uhájili a zajistili 
si postup do celostátního kola, které se konalo ve dnech 18. - 20. 6. 2013 v Plzni.
                                                            Mgr. Pavel Pavera

Výtvarná soutìž
V minulých dnech se dìti z nejstarší školní družiny 

zúèastnily výtvarné soutìže, kterou vyhlásila Støední 
zemìdìlská škola v Opavì. Tuto soutìž, s názvem "Mé 
nejmilejší zvíøátko", jsme absolvovali již podruhé, ale 
letos nám bylo odmìnou 1. místo, na kterém se umístila 
Janette Øeháèková.
Toto vítìzství bylo ocenìno sladkým marcipánovým 
dortem. Srdeènì blahopøejeme!
                  Kolektiv vychovatelek ŠD



Bøezen je mìsíc knihy, a tak na nižším stupni probìhla Recitaèní soutìž (viz minulý zpravodaj). 
Dìti soutìžily ve dvou kategoriích. 

V první kategorii (1. a 2. tøídy) se na stupních vítìzù umístily tyto dìti:
  1. Tereza Dudová 
  2. Barbora Fusová
  3. Šimon Švolma

Ve druhé kategorii (3. až 5. tøídy) se na stupních vítìzù umístily tyto dìti:
  1. Ivona Hankeová
  2. Natálie Papugová a Eliška Vitásková
  3. Filip Pagáè

V úterý 7. kvìtna se konal další roèník soutìže v "Házedlech". Dìti si doma pøipravily rùzné 
vlaštovky a celé dopoledne zkoušely, jak která létá. Po velké pøestávce to vypuklo. Dìti byly 
rozdìleny do dvou kategorií a mohly soutìžit ve dvou rùzných soutìžích, a to v Délce doletu 
a ve Výtvarném provedení. 
A jak to dopadlo?

Délka doletu:
1. kategorie  
  1. místo: Straková Barbora, 2.A 
  2. místo: Nikola Radziková, 2.A 
  3. místo: Vendula Gøívaèová, 2.B 
2. kategorie
  1. místo: Tomáš Kuèera, 4.A
  2. místo: Pøemek Øehánek, 3.A
  3. místo: Jana Snìhotová, 5.A
Výtvarné provedení:
1. kategorie  
  1. místo: Eliška Muchová, 1.B 
  2. místo: Natálie Jaèková, 2.B 
  3. místo: Natálie Špánková, 1.A 
2. kategorie
  1. místo: Hana Herudková, 3.A
  2. místo: Matyáš Valušek, 3.B
  3. místo: Klára Kovalíková, 5.A

V pátek 31. kvìtna probìhly na nižším stupni oslavy ke Dni dìtí. Vzhledem k tomu, že nám 
poèasí moc nepøálo, tak se tato akce uskuteènila v prostorách školy. Dìti byly rozdìleny do smí-
šených družstev, ve kterých byli zástupci ze všech roèníkù.
Úkolem každé skupiny bylo projít všechna stanovištì a plnit úkoly. Úkoly byly rùzné. Dìti plnily 
disciplíny zamìøené na vìdomosti, dovednosti èi zruènost. Nìkdy to stálo spoustu sil a nervù.
Nejpernìjší chvíle ale nastaly až na konci celého dne, kdy se muselo rozhodnout mezi druhým
a tøetím místem. Žáci stavìli vìž z hracích kostek.
Dìtem se den moc líbil, a to je hlavní.
                    Za nižší stupeò Mgr. Alžbìta Stromská

Velký úspìch zaznamenal žák tøídy 6.B - 
Marek Zajíèek  v Biologické olympiádì. 
Po postupu
z okresního kola se v konkurenci nejlepších 
23 žákù z Moravskoslezského kraje umístil 
na koneèném 6. místì.
Žáci 4. a 5. tøíd se úèastnili fotbalového 
turnaje Mc Donald´s cup. Ze skupiny hrané 
v Dolním Benešovì si kluci odvezli 1. místo, 
když postupnì porazili všechny úèastníky, 
a zajistili si tak postup do okresního finále.  
Toto finále se odehrávalo na umìlé trávì 
v Opavì Kylešovicích. I pøes dvì výhry 
naši kluci obsadili koneèné sedmé místo 
v okrese.
Dále žáci zápolili ve sportovních soutìžích 
poøádaných Asociací školních sportovních 
klubù Èeské republiky.  Koneèné 2. místo 
obsadili žáci 9. tøíd na turnaji v basket-
balu, tøetí místo dokázaly vybojovat dívky 
ze 6. a 7. tøíd v atletickém ètyøboji v Kobe-
øicích.

Školu také skvìle reprezentoval žák 8. tøídy – Vít Bumba, který se prosadil na nejvìtší slovenské 
letecko-modeláøské show na letišti aeroklubu Jasná u Liptovského Mikuláše. 
Spoleènì s ostatními bolatickými modeláøi získal krásný pohár a diplom za nejlepší letové 
ukázky a navíc diplom a pohár za nejmladšího úèastníka.
Celostátní kolo Dopravní soutìže se odehrálo v termínu 18. – 20. èervna v Plzni a tým ve složení 
Markéta Schneiderová, Lucie Valentová, Radomír Nový a Jonáš Michalík obsadil koneèné 9. 
místo v republice.

Naše škola byla dodateènì ocenìna za nejvìtší odevzdané množství starého papíru. Pøi hodno-
cení tohoto kritéria jsme dokázali zvítìzit dodáním 19 980 kg této suroviny. Do soutìže se zapo-
jilo celkem 31 škol, které dohromady nasbírali témìø 200 tun papíru. Tato soutìž škol ve sbìru 
starého papíru probíhá již od roku 2000 a doufáme, že bude probíhat i nadále. 
V následujícím školním roce jsme uspìli s žádostí v projektu Comenius, který  má rozvíjet poro-
zumìní mezi mladými lidmi z rùzných evropských zemí. Mùžeme tak opìt navázat spolupráci se 
zahranièními školami. Pro následující období to budou školy ze Španìlska, Øecka, Rakouska, 
Nìmecka a Polska.

K tìmto úspìchùm žákùm a žákyním moc gratulujeme.    David Neuvald
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Den dìtí

Exkurze v ZOO Ostrava

Úspìchy našich žákù

Soustøedìní 3. tøíd

Co probìhlo na nižším stupni

Každým rokem navštíví žáci vyššího stupnì v rámci výuky pøírodopisu ZOO Ostrava. Tento rok 
se jednalo o žáky 8. A a 7. A tøídy. Pro dìti byly pøipraveny výukové programy, které jsou 

velice oblíbené a žádané. První èást výukového programu je teoretická a probíhá v prostorách 
výukového centra, kde si dìti mohou "osahat" a prohlédnout vystavené exponáty, druhá èást 
programu je u zvíøat v prostorách ZOO.
Žáci osmého roèníku si zvolili program ŠELMY. Po teoretické èásti se pøednášející s dìtmi 
odebral k výbìhùm koèkovitých šelem, jako jsou lvi a tygøi, což byl pro dìti velký zážitek. Žáci 
sedmého roèníku si zvolili program PLAZI. Možná, že ve skrytu duše se chtìli nìkteøí s hadem 
pomazlit nebo alespoò si na hada sáhnout a vyvrátit mýtus, že had je slizký. Pøednášky byly 
velmi zajímavé, humorné a nejen pro dìti hodnì pouèné.
Dìti mìly také možnost prohlédnout si prostory ZOO a jednotlivé pavilony. Nemohou porovnat, 
jak ZOO vypadala pøed 20 lety a jak vypadá dnes. Tento rozdíl je ale OBROVSKÝ. Jdìte se pøe-
svìdèit i Vy, opravdu to stojí zato!                                                                                                                      
       Mgr. Kamila Dominiková

Dne 31. 5. 2013 se na naší škole uskuteènil Den dìtí. Zahájení oslavy Dne dìtí zaèalo ráno 
v kulturním domì. Zde byly k vidìní soutìže žákù a seniorù naší obce, také  vystoupily dívky 

z hudebního kroužku. Soutìže mezi dívkami, chlapci a seniory skonèily takhle:
1. místo - senioøi, 2. místo - chlapci, 3. místo - dívky
Po skonèení tìchto soutìží a vystoupení jsme se pøesunuli do velké tìlocvièny naší školy, kde 
byly zahájeny rùzné soutìže. Výsledky tìchto soutìží byly velmi tìsné, ale urèitì se všichni sna-
žili stejnì a dali do toho co nejvíc sil. Koneèné výsledky tìchto soutìží zní takhle: 
1. místo - 8. tøída,   2. místo - 7.A,   3. místo - 6.A,   4. místo - 6.A,   5. místo - 7.B,    6. místo 
- 9.B,   7. místo -  9.A
Tyto soutìže dobøe zakonèily náš Den dìtí ve škole.
                                                     

              Nela Stuchlíková 9.B

Pátek 10. 5. odpoledne a celou sobotu strávilo 33 žákù tøetích roèníkù, kteøí se pøipravali 
na pøijetí 1. sv. pøijímání, na krátkém soustøedìní ve Frýdlantu nad Ostravicí. Plnili 7 rùzných 

disciplín a soutìžili jak v jednotlivcích, tak v družstvech, která byla 3. Z družstev vyhráli Biblio-
sauøi, druzí byli Zelenáèi a tøetí Èervení draci. V jednotlivcích zvítìzila Nela Støíbná, která vyhrála 
také ve finále soutìže Biblionáø, na 2. místì skonèila Eliška Vitásková a o tøetí místo se dìlili 
Matìj Snìhota a Filip Kurka - všichni ze 3.B. Dìti soutìžily ve sportovních disciplínách, tvoøily své 
pokøiky, nacvièovaly krátkou scénku, zdobily svíèky, soutìžily v biblických vìdomostech, zpívaly 
a besedovaly s naším knìzem, otcem Przemyslavem, zažily také noèní mši v kapli.
                  Mgr. Jana Pašková

Hudebnì-dramatický kroužek Bohoušek 

Celý školní rok mìli žáci 3. – 5. 
roèníku ZŠ možnost navštìvovat 

hudebnì-dramatický kroužek Bohou-
šek. Proè tento název? Bo-hou-šek je 
zkratka – Bolatická hudebnì-drama-
tická školièka.
    Už podle názvu je zøejmé, že obsa-
hovou náplní tohoto kroužku je pro-
pojení hudební a dramatické výchovy. 
Na pravidelných setkáních žáci nejen 
zpívají, hrají na rytmické nástroje, 
zpìv ztváròují pohybem, ale také plní 
cíle tvoøivé dramatiky. 

Každá hodina byla pøipravena tak, aby 
„malí Bohoušci“ mìli radost z hudeb-
ních a dramatických metod a her, 
aktivnì relaxovali a organizovanì trá-
vili svùj volný èas. 
    Svými hudebními vystoupeními 
tak mohli pøispìt na mnohých kul-
turních akcích v obci, napø. Koledy 
ve skanzenu, Adventní koncert, Vítání 
obèankù, Den matek a další.  Podle 
stálého poètu èlenù, aktivní úèasti 
na všech setkáních a kulturních akcích 

lze soudit, že dìti mají o tyto èinnosti zájem, a že se jim v kroužku líbilo.
     Takže milí Bohoušci, moc se na Vás tìším v pøíštím školním roce!
                                                                        Vedoucí kroužku Mgr. et Bc. Michaela Bumbová

Školka plná zábavy 

Jaro zaèalo v naší mateøské škole návštìvami solné jeskynì. Bylo totiž potøeba posílit imu-
nitu pøed nadcházejícím „nároèným“ plaveckým kurzem, který absolvovaly nejstarší dìti. Své 

øidièské dovednosti si dìti z žabièkové a sovièkové tøídy upevnily pøi návštìvì dopravního høištì 
v Malých Hošticích. Dìti z kuøátkové tøídy navštívily místní hasièskou zbrojnici, kde si mimo 
prohlídky hasièských aut mohly zkusit i samotné „hašení“. Mnoho zajímavých informací jsme 
se dozvìdìli pøi ukázce policejní techniky, kdy si dìti mohly vyzkoušet nejen skuteèná pouta, 
ale také policejní motocykl èi automobil. To už se ale blížíme ke konci školního roku, pro nìjž 
je pøíznaèný výlet mladších dìtí do JoJo parku a tìch starších do ostravské ZOO. S maminkami 
jsme oslavili jejich svátek a spoleènì s kamarády pozdìji také Den dìtí. Èerven nám utekl jako 
voda a pasovali jsme pøedškoláky na školáky a spoleènì s rodièi ukonèili letošní školní rok pøi 
sportovním rodinném odpoledni. Pøivítali jsme tímto letní prázdniny, do nichž pøejeme dìtem 
mnoho sluníèka, smíchu a nových zážitkù. A v záøí opìt na vidìnou!  
             Bc. Nikola Návratová
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Sezóna snù borovských malých hasièù 55 dìtí prvních tøíd bylo pasováno 
na rytíøe øádu ètenáøského

Mílovými kroky se blíží konec školního roku a s ním i vytoužené prázdniny. Ještì pøedtím 
jsme si ale pozvali dìti z prvních tøíd na již tradièní akci Pasování na ètenáøe. Vzhledem 

k vysokému poètu dìtí (55) pasování tentokrát probìhlo v obøadní síni obecního úøadu. Dìti 
po jednom pøistupovaly k paní knihovnici, která jim položila otázku týkající se pohádek a pøí-
bìhù. (napø. Jak se jmenuje pes paní Kadrnožkové? Jak se jmenují králíci z klobouku? V èem 
našla Popelka své šaty? Co má nejradìji k jídlu Medvídek Pú?) A kdo si nebyl jistý odpovìdí, 
mìl na výbìr tøi možnosti. Odpovìdi ale vìdìly všechny dìti, takže mohly být slavnostnì paso-
vány na rytíøe øádu ètenáøského a podepsat se na listinu Slibu ètenáøù. Dìti obdržely knihu 
básnièek Všelijaké øeèièky pro kluky a holèièky, záložku a ty dìti, které nechodí do knihovny, 
dostaly navíc i poukázku, která je opravòuje k roènímu èlenství v knihovnì zdarma. Knihu dìti 
dostaly v rámci projektu Už jsem ètenáø – Knížka pro prvòáèka, kterou zaštiśuje Svaz knihovníkù 
a informaèních pracovníkù Èeské republiky. Atmosféra byla moc milá a pøíjemná a dìti z 1. A se 
s námi na závìr rozlouèily básnièkou Josefa Bruknera. 
Tìšíme se, že nám v knihovnì pøibudou noví nadšení a horliví ètenáøi. 
             Bc. Jana Štìpáníková

Školy/Výchova/Vzdìlání

O èinnosti Klubu seniorù 

Klub seniorù se schází pravidelnì každou poslední støedu v mìsíci.
Setkání se nese v duchu posezení u šálku kávy. V mìsíci dubnu jsme si na setkání promítli 

film Hluèínsko a partnerské polské gminy.
V kvìtnu Klub seniorù uskuteènil zájezd do Frýdku - Místku, kde jsme navštívili závod na výrobu 
známého medovníku Marlenka. 
Po prohlídce závodu a výkladu jsme mìli bohatou ochutnávku i s kávou a možností koupit si 
jejich výrobky. Po obìdì jsme navštívili zámek ve Frýdku. Po prohlídce jsme mìli volný program
a v odpoledních hodinách odjeli zpìt domù. Zájezd se vydaøil a pøálo nám i poèasí.
Poslední posezení v mìsíci kvìtnu se neslo v duchu oslav Dne matek.
Toto posezení jsme uskuteènili v kulturním domì.
Posedìli jsme pøi menším obèerstvení a naše ženy vystoupily s novou scénkou na zpestøení 
odpoledne. Každá žena obdržela kytièku a o tom že jsme se dobøe i svìdèí i to, že se nikomu 
nechtìlo domù.
Zástupci našeho klubu se zúèastnili oslav Dne dìtí, které se uskuteènily v pátek 31. 5. 2013 v Kul-
turním domì v Bolaticích. Jako každoroènì vytvoøili družstvo a soutìžili s mladými lidmi, družstvem 
dívek a družstvem chlapcù. A letos se seniorùm dokonce podaøilo v této soutìži vyhrát.
Do klubu zaèali chodit již i muži a byli bychom rádi, kdyby jich pøišlo více, ale také mezi námi 
uvítáme další nové èlenky.
Tolik o èinnosti našeho klubu.           Za Klub seniorù Marie Šoltysová

Z èinnosti Èeského svazu zahrádkáøù
Je èas dovolených a prázdnin, léto vrcholí 

a poèasí nás svádí nejen k lelkování, ale 
i k aktivnímu odpoèinku na naší zahradì. 
Naštìstí práce již není tolik jako na jaøe, a tak 
máme i dost èasu, abychom si zahradu užili. 
Nejenom sami, samozøejmì pozveme pøá-
tele, pochlubíme se svými výpìstky a veèer 
mùžeme zakonèit u zahradního grilu.

Takže v èervenci dokonèujeme øez odkvet-
lých okrasných keøù. Zastøihujeme živé ploty. 
Provádíme letní øez stromù – pøedevším sli-
voní a sakur. Jedenkrát kvetoucím popínavým 
rùžím silnì seøízneme odkvetlé výhony. Rùžím 
pro øez vyštipujeme postranní poupata. Vèas 
odstraòujeme odkvetlé kvìty trvalek, letnièek, 
balkonovek a dvouletek. V èervenci naposledy 
hnojíme hnojivy podporujícími rùst s vìtším 
obsahem dusíku. Cibule tulipánù a hyacintù 
sklidíme døíve, než zcela zatáhnou, a oèiš-
tìné je uložíme v suchu. Narcisy necháváme 
na stanovišti více let a pøesazujeme jen pøíliš 
husté porosty. Vydatnì zaléváme, a to pokud 
možno ke koøenùm rostlin, abychom pøedešli 
houbovým chorobám, které se šíøí na listech. 
Trávník pravidelnì seèeme. Kypøíme záhony. 
V polostínu letníme pokojové rostliny. Do jezí-
rek doplòujeme èerstvou vodu, abychom 
nahradili ztráty vzniklé výparem. Vyèistíme 
porost jahodníku od starých listù a nežádou-
cích odnoží a pøihnojíme. Pøi déletrvajícímu 
suchu vydatnì a radìji v delších intervalech 
zavlažujeme ovocné døeviny, zejména mìlce 
koøenící. Slabší nebo málo pevné vìtve obtìž-

kané ovocem pevnì podepøeme, aby se nezlo-
mily. Pokraèujeme v zavlažování, okopávce, 
pletí, pøihnojování, v hojné míøe sklízíme. 
Sklízíme cibuli, kterou jsme vypìstovali ze 
sazeèky a také ozimý èesnek. Cibuli vyryjeme, 
pokud je asi polovina listù polehlá a necháme 
ji na záhonu oschnout – samozøejmì pokud 
neprší. Èesnek vyryjeme, jakmile se zbytek 
odhlávkované kvìtní osy zaène narovnávat 
a listy na koncích žloutnout. Cibuli a èesnek 
pøed sklizní nazaléváme. 

Sklízíme i další zeleninu – salát, letní zelí, 
kapustu, kvìták, zelené fazolky, hrášek, ale 
již také zeleninu plodovou. Vìnujeme maxi-
mální péèi tyèkovým rajèatùm. Minimálnì 
jednou týdnì je prohlédneme a z paždí listù 
vylámeme vyrùstající výhonky. Jejich bujný rùst 
oslabuje rùst hlavního výhonu. Je-li na konci 
mìsíce rostlina dostateènì narostlá, mùžeme 
hlavní výhon odstranit, což výraznì napomùže 
k dozrávání již nasazených plodù. Do plné 
plodnosti nastupují okurky nakládaèky, které 
sklízíme 2 - 3x za týden. Nenecháváme je 
zbyteènì pøerùstat, protože tím výraznì snižu-
jeme násadu nových plodù. Je také vhodný èas 
pro sklizeò bylinek urèených k sušení.

V srpnu se naštìstí zahrada umí o sebe 
zèásti postarat sama, a to nám umožní odjet 
na dovolenou.  Ale pøesto je vhodná doba pro 
øez jehliènatých živých plotù a plotù ze stále-
zelených døevin. Nemìli bychom øez odkládat, 
protože pozdìji øezaným døevinám snadno 
namrzá nejmladší obrost. Støíháme veèer 

nebo ráno za chladnìjšího poèasí, aby slunce 
nespálilo èerstvì zastøižené konce vìtví 
a døíve zastínìné listy. Mùžeme vysazovat kon-
tejnerované listnaté døeviny. Zaštípneme nové 
letorosty vistárií za tøetím nebo ètvrtým listem. 
Podpoøíme tím tvorbu kvìtních pupenù pro 
pøíští rok. Pravidelnì seèeme trávník, i když 
v tomto období tráva pøirùstá pomaleji. 
Vyèistíme zahradní jezírko od vláknitých øas 
a neèistot. Na sklonku léta lze zkrátit letorosty  
plodících broskvoní, na nichž jsou diferenco-
vána kvìtní oèka jako základ úrody pro pøíští 
rok.  Snažíme se zužitkovat i zdravé, nenahnilé 
spadlé plody na mošty a ovocná vína. Srpen 
je mìsíc sklizní – aś už sklízíme jednorázo-
vou sklizní tøeba košśálovou zeleninu, nebo 
probírkou papriky, rajèata èi fazolové lusky. 
Sklízíme salát, pøedevším však salát hláv-
kový, snažíme se jej sklidit èasnì zrána, kdy 
jsou listy nejménì povadlé. Po jeho odøíznutí 
od báze stonku jej mùžeme umístit do vody 
a následnì kuchyòsky pøipravujeme. V druhé 
polovinì mìsíce nebo až na jeho konci (pokud 
jsme to neudìli døíve) odstraníme u rajèat 
vegetaèní vrchol a z báze rostliny odlomíme 2 
- 4 listy, èímž rostlinì zajistíme lepší proudìní 
vzduchu. Pravidelnì sklízíme plody cuket, pro 
správné kuchyòské využití je nenecháme pøe-
zrát.

Pøeji Vám radost z úrody a hlavnì abyste si 
v letních mìsících odpoèinuli jak doma, tak 
na dovolených.
  Za ÈZS Matelský Karel

Pøijïte na okresní 
dožínky do Bolatic 
24. srpna!

Loni obnovené 
„okresní“ dožínky 

v Háji ve Slezsku budou 
mít své druhé pokraèo-
vání v Bolaticích.
V sobotu 24. srpna již 
tradiènì vyjde ve 13:45 hod. od hasièské zbroj-
nice menší prùvod krojovaných žen a hostù 
do kostela, kde probìhne od 14:00 hod. slav-
nostní mše svatá na podìkování za úrodu.
Po mši svaté pùjde velký prùvod s alegoric-
kými vozy po ul. Svobody, Hluèínské, Opavské 
na fotbalové høištì, kde probìhne svìtská 
èást oslav.
Všichni úèastníci Dožínek se mohou tìšit 
na bohatý kulturní program a také na širokou 
nabídku obèerstvení.
       Mgr. Herbert Pavera

Prázdninový kulturní 
kalendáø:

26. 7.   - HLUKFEST
4. 8.     - Hasièská slavnost
23. 8.   - divadelní pøedstavení divadel-
níkù z mìsta Slaný, letní kino, diskotéka - vše 
pod širým nebem v areálu fotbalového høištì
24. 8. - Okresní dožínky
      Gabriela Boèková

V sobotu 22. èervna závìreèným kolem ligy ve Štìpánkovicích zakonèilo družstvo mladších 
žákù SDH Borová sezónu 2012/2013. Byla to teprve jejich druhá sezóna v existenci družstva 

a již v ní získali ligový titul, titul mistra jedenáctého okrsku a následnì i titul okresu Opava. 
Kromì toho stihli vybojovat také páté místo na halovém mistrovství Èech, Moravy a Slezska. 

1. místo-okresní liga mládeže: 
Ligový roèník 2012/2013 èítal celkem deset ligových kol. Celá soutìž zaèala 8. záøí 2012 závo-
dem v Borové a byla ukonèena 22. èervna 2013 v již zmiòovaných Štìpánkovicích. Celkovì 
se ligy v kategorii mladších žákù zúèastnilo 26 družstev. Hned od zaèátku celé soutìže se 
na špièce tabulky mladších žákù usadila tøi družstva, která se témìø pravidelnì støídala na jejím 
èele. Byla to družstva Malých Hoštic, Velkých Hoštic a Borové. Naše družstvo si v jednotlivých 
kolech vedlo následovnì:
1. místo vybojovalo v Podvihovì, Hnìvošicích a Tìškovicích, 2. místo ve Velkých Hošticích, 
Komárovì, Kyjovicích a Štìpánkovicích, 3. místo v Borové, 5. místo v Malých Hošticích a 7. 
místo ve Chvalíkovicích. Celkem jsme posbírali 94 bodù a v lize zvítìzili s náskokem dvou bodù 
pøed Velkými Hošticemi a šesti bodù pøed Malými Hošticemi. 

1. místo-okrskové kolo hry Plamen:
Okrskové kolo hry Plamen se dìlilo na podzimní a jarní èást. Podzimní èást obsahovala branný 
bìh- závod požárnické všestrannosti, který provìøuje schopnosti, vìdomosti a fyzickou zdatnost 
závodníkù. Tento závod probìhl 13. øíjna 2012 v zámeckém parku ve Velkých Hošticích. Na start 
jsme postavili dvì hlídky, ta první zvítìzila, druhá vybojovala krásné tøetí místo. Jarní èást pak 
probíhala 8. kvìtna 2013 v Hnìvošicích. Soutìžilo se v disciplínách požární útok, štafeta dvojic 
a štafeta 4 x 60 metrù s pøekážkami. Ve štafetì dvojic jsme obsadili 2. místo v ostatních dis-
ciplínách jsme zvítìzili. V celkovém hodnocení, do kterého se zapoèítávala umístìní ze všech 
disciplín, jsme tedy zvítìzili se souètem umístìní pìt bodù pøed Velkými Hošticemi (11 bodù) 
a Štìpánkovicemi (14 bodù) a zaslouženì si tak vybojovali postup do okresního kola.

1. místo-okresní kole hry Plamen:
Okresní kolo probìhlo 25. kvìtna 2013 v Malých Hošticích. Soutìž probíhala ve ètyøech disci-
plínách a to štafetì dvojic, štafetì 4 x 60 metrù s pøekážkami, štafetì CTIF a požárním útoku. 
Naše družstvo zvítìzilo ve štafetách CTIF a 4x 60 metrù s pøekážkami. V požárním útoku a šta-
fetì dvojic pak vybojovalo dvì tøetí místa. V koneèném hodnocení s celkovým souètem osm 
bodù zvítìzilo pøed Malými Hošticemi (9 bodù) a Velkými Hošticemi (11 bodù).  Bohužel podle 

pravidel postupují z okresního kola do vyšších kol (krajské a republikové) družstva pouze z kate-
gorie starších žákù a tak vítìzství v okresním kole bylo maximem, kterého mohlo naše družstvo 
dosáhnout.

5. místo-halové mistrovství Èeské republiky SHÈMS
Soutìž probìhla v sobotu 2. bøezna v mìstské hale v Havíøovì. Soutìžilo se v disciplínách uzlová 
štafeta a štafeta 4 x 40 m s pøekážkami a štafetì dvojic. V naší kategorii se soutìže zúèast-
nilo 26 družstev. Naše družstvo si nejlépe vedlo v uzlové štafetì, kde vybojovalo krásné tøetí 
místo do celkového hodnocení. Ve štafetì 4 x 40 metrù s pøekážkami jsme skonèili na 6. místì 
a ve štafetì dvojic jsme po chybì a zisku deseti trestných bodù skonèili devátí. V celkovém hod-
nocení jsme skonèili se souètem umístìní osmnáct bodù na koneèném pátém místì. Na tøetí 
pøíèku nám ,,chybìly“ (pøebývaly) pouze dva body. Z vítìzství v soutìži se radovali naši kolegové 
z okresu Tìškovice, druhý byl Bludov a tøetí Lukavice. 

Za zmínku stojí také úspìchy našich jednotlivcù. Soutìž v bìhu na 60 m s pøekážkami, pod 
názvem Globus cup, probìhla 2. èervna v Opavì pøed nákupním centrem Globus. Na start 
v kategorii mladších žákù se postavilo 34 závodníkù. My jsme do závodu nasadili šest závod-
níkù. Nejlépe si vedl Tadeáš Uvara, který si vybojoval 3. místo, Viktor Kuèera pak 5. místo, Rosśa 
Uvara, který v loòském roce skonèil tøetí, si letos odvezl 6. místo, Štìpán Uvara 11. místo, Adam 
Fischer 18. místo a Filip Klapetek 24. místo.
V celém roèníku se do soutìží zapojili tito závodníci: Jan Hoblík, Štìpán Pašek, Aleš Frýdl, 
Vašek Scheffczik, Matìj Foldyna, Adam Fischer, Rosśa Uvara, Tadeáš Uvara, Štìpán Uvara, Katka 
Hladká, Péśa Nevøela, Kryštof Michalík, Hanka Mrovcová, Viktor Kuèera, Martin Blahetka, Lucka 
Blahetková, Verèa Ciencialová a Filip Klapetek. Všem našim závodníkùm dìkujeme za vzornou 
reprezentaci a pøejeme jim mnoho dalších úspìchù a radostí v požárním sportu. S podìkováním 
nesmíme zapomenout také na naše vedoucí mládeže, všechny pomocníky a fanoušky, aś už 
z øad èlenù našeho sboru nebo ostatních obèanù Borové. Výrazný podíl na úspìších našeho 
družstva mají také naši sponzoøi- obec Bolatice, stavitelství Uvara, fa Isotra, HT Elektroinsta-
lace, pneuservis Lehnert ,  Kaapa CNC, Ing. Vojtìch Legut a paní Jana Michalíková. Dìkujeme!!!
                                                                                                                                         SDH Borová
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Hokejový klub informuje 
Je to jen pár týdnù, kdy rozhodèí písknul 

na píšśalku naposledy a zvuk sirény v Buly 
Arénì ukonèil závìreènou tøetinu posledního 
zápasu 9. roèníku AHL. Definitivní ukonèení, 
pro nás velice úspìšného roèníku, probìhlo 
v restauraci Buly Centrum poslední kvìtnový 
víkend. Tady se mohli všichni úèastníci AHL, 
už ne v hokejové výstroji, ale v civilu a po boku 
svých partnerek, setkat na slavnostním ban-
ketu, kde byly ocenìny jak nejlepší týmy, tak 
i jejich nejlepší hráèi. V minulém pøíspìvku 
jsem psal o tom, že nám nad oèekávání vychází 
druhá èást soutìže a že se držíme na 3. místì, což by bylo vynikající umístìní. Dopadlo to však 
ještì lépe. Po vynikajících výkonech v posledních zápasech jsme skonèili za vítìzným týmem Horní 
Lhoty na 2. místì spolu s HC Bohuslavice – viz foto. Z devíti utkání play – off jsme získali 12 bodù. 
Nastøíleli jsme 48 gólù (druhý nejvyšší poèet) a obdrželi 36 (tøetí nejnižší poèet).
I z této statistiky vyplývá, že na 2. místì nejsme náhodou. Útoèníci i obránci dokonale splnili 
svou úlohu.
Pøestože je hokej typicky kolektivní sport, musím øíct, že velkou zásluhu na tomto mimoøádném 
úspìchu mìl díky svým výkonùm náš brankáø Tomáš Balarin. Vìøím, že se na startu dalšího 
roèníku potkáme znovu všichni v jedné šatnì pøipraveni bojovat o další vítìzství. Za HC Bolatice 
letos hráli:
Tomáš Balarin, Pavel Nevøela, Pavel Otáhal, Jiøí Bortlík, Libor Snìhota, René Kamrád, Franti-
šek Boczek, Radek Motyka, Lukáš Wittek, Tomáš Boèek, Lukáš  Návrat, Petr Motyka, Daniel 
Ïuriška, Jan Vehovský, David Konupka, Tomáš Duda a Marek Kalužík.

Závìrem bych rád podìkoval všem, kteøí nám úèast v této soutìži pomáhají finanènì zajistit 
-pøedevším OÚ Bolatice, firmì BOÈRAD a LB Gastro pana Marka Boèka, autoopravnì Jiøí Bortlík 
a firmì GIKOSTART. Všem patøí náš velký dík. 
 Za kolektiv amatérských hokejistù z Bolatic    Tomáš Boèek

Co nového 
ve Slezsko-nìmeckém svazu 

Bolatice
Stalo se již tradicí, že v mìsíci dubnu se koná èlenská schùze svazu, na které se hodnotí 

uplynulý rok a schvaluje se èinnost v tomto roce. K  èinnosti svazu patøí pravidelná setkávání 
žen jednou v mìsíci a mužù rovnìž jednou v mìsíci, dále je to nácvik smíšeného pìveckého 
sboru k veøejným akcím. První akcí smíšeného pìveckého sboru bylo zorganizování a pøímá úèast 
na oslavì Dne matek. Zároveò na této akci vystoupily dìti místní základní školy pod vedením 
paní uèitelky Bumbové a paní uèitelky Güntherové. Tuto oslavu zpestøily také svým vystoupením 
„seniorky“ z Bolatic. Mùžeme konstatovat, že akce se vydaøila, sál byl plný maminek a babièek 
a rády pøijaly kytièku a milé pøání od pana starosty Pavery. Dìkujeme všem, kteøí se zúèastnili 
oslavy, a také dìkujeme tìm, kteøí pøipravili program. Velký dík patøí OÚ Bolatice, který akci 
financoval.
Další velmi zajímavou akcí s dlouholetou tradicí naší menšiny bylo „64. krajanské setkání v Augs-
burku“, které se konalo 17. - 19. 5. 2013. Je to ojedinìlá akce, kterou udržuje naše etnikum 
ve Spolkové republice Nìmecko. Na toto setkání se sjedou lidé ze všech koutù svìta. Tyto naše 
krajany spojuje úcta k druhému èlovìku a nezapomenutelná vzájemná pomoc v dobách nej-
horších. Byla to spoleèná píle znovu vytvoøit domov. To vše dokazují jejich spoleèné vzpomínky 
a fotografie, které si navzájem vymìòují po generace. Z našeho svazu se na toto setkání pøihlásili 
dva èlenové, bohužel, pro malý zájem na setkání z našeho slezského regionu nebyl vypraven 
autobus. 
Nyní máme pøed sebou letní prázdniny, dobu dovolených a zájezdù. Naši muži organizují 
o prázdninách posezení „pod oøechem“, kam pozvou i své manželky a èleny smíšeného pìvec-
kého sboru. Nechybí malé pohoštìní, zpìv a dobrá nálada. Ke konci prázdnin se èlenové sboru 
úèastní dožínkového prùvodu. 
Pøeji vám do krásných prázdninových dnù hodnì sluníèka a dobré pohody.
                              Za SNS Bolatice Veronika Krohe

Slovo dalo slovo 

Psal se rok 2010 a stolní tenisté z Bolatic se pøihlásili do soutìže SK RSF Opava, pod hlaviè-
kou sponzora firmy RKL Opava.

Po odehraných 22 kolech skonèili na 1. místì bez jediné porážky jako družstvo, taktéž v jednot-
livcích vyhrál náš hráè Marek Jaøab. Družstvo postoupilo do 2. ligy soutìže.

V roèníku 2011/2012 po odehraných 20 kolech jsme obhájili, taktéž bez porážky, 1. místo.
Soutìž jednotlivcù vyhrává tentokrát Hubert Vavøínek a ve ètyøhrách to byli opìt naši hráèi RKL Opava, 
a to Hubert Vavøínek s Tomášem Schimetzkem. Družstvo postoupilo do nejvyšší soutìže 1. ligy.

Pøed roèníkem 2012/2013 si hráèi stanovili nemalý cíl - opìt soutìž vyhrát! Již potøetí!

SK RST Opava - 1. liga, muži 2012/2013

-
# Mužstvo U V R P K Sety Zápasy Body V

U VS VZ V
B

1 RKL A 18 18 0 0 0 464:216 142:38 54
2 SF Šindler A 18 11 3 4 0 407:297 110:70 43
3 MSA A 18 9 5 4 0 389:288 107:73 41
4 Komfor A 18 8 5 5 0 352:335 93:87 39
5 KGB A 18 8 3 7 0 339:352 91:89 37
6 Kuželna Chvalíkovice A 18 7 4 7 0 353:345 87:93 36
7 Jestar A 18 7 2 9 0 306:344 83:97 34
8 SMT A 18 4 7 7 0 345:354 87:93 33
9 Kuželna Chvalíkovice B 18 1 2 15 0 253:436 53:127 22

10 18 1 1 16 0 202:443 47:133 21
 

V polovinì soutìže jsme vedli tabulku pøed družstvy SF ŠINDLER Opava a MSA Dolní Benešov.
Závìr soutìže skonèil po urputných bojích s výše uvedenými družstvy o každý míèek nad oèe-

kávání dobøe a celkové, tedy již tøetí vítìzství v øadì bylo naše. Velká radost byla umocnìna 
faktem, že jsme soutìž, i s tak tìžkými soupeøi, zvládli bez jediné prohry. A taky bez jediné 
porážky skonèila vítìzstvím soutìž jednotlivcù opìt pro našeho hráèe Vítìzslava Burdíka, ve ètyø-
høe pak Huberta Vavøínka a Vítìzslava Burdíka.

Tímto vítìzným tažením na stolnì-tenisových stolech jsme se zapsali do více než nìkolika-
leté historie soutìže jako jediné družstvo, kterému se podaøilo dosáhnout tìchto mimoøádných 
výsledkù a obhájit vítìzství ve tøech roènících po sobì, bez porážky, ale také zcela mimoøádných 
výsledkù v jednotlivcích i ètyøhrách.

Za to patøí podìkování jak hráèùm, tak našemu sponzoru firmì RKL Opava a v neposlední 
øadì i Obecnímu úøadu Bolatice, který sport a sportovní aktivity v obci podporuje.                JK

1. øada zleva  - Schimetzek, Burdík, Musiol, Vavøínek        2. øada zleva -  Jaøab, Kostøica, Polák, Ricka, Suchánek

Burdík, Vavøínek, Suchánek

OBRY GÔTOVANY 2013 
AERODROME JASNA, Slovenská republika, 1. - 2. 6. 2013

Ve dnech 1. - 2. 6. 2013 probìhla avizovaná nejvìtší slovenská letecko-modeláøská show. 
Neplete-li mne pamìś, šlo o 17. roèník. Na show je ze stran modeláøù volný pøístup. Skupina 

historických modelù našeho klubu dostala ještì k tomu navíc pozvání. Rádi jsme toto pozvání 
pøijali. Pravidelnì do tìchto konèin jezdíme létat (Donovaly 2012), ale na rovince jsem tu èest 
ještì nemìli.

Show Gôtovany probíhá 
na soukromém letišti AERO-
DROME Jasná, které je situ-
ováno pro mne v malebném 
prostøedí Liptovské Mary. 
Hangár jako zázemí, asfaltová 
dráha, travnatá dráha, stanová 
a kempingová plocha. Všechny 
zdejší turistické atrakce 
na dojezd do cca 30 km. Co 
více si mùžeme na prodloužený 
turisticko-modeláøský víkend 
pøát! No snad už jen poèasí. 
A to nebylo, dle pøedpovìdi, 
na tento víkend hlášeno nic moc ideální. Nicménì víme, jak se bavit i za neleteckých a netu-
ristických podmínek, a tak jsme s naším neodmyslitelným technickým zázemín byli rozhodnuti 
vyrazit za každého poèasí - tøi piloti z našeho klubu s doprovodem. Pøedpovìï jsem již zmiòoval, 
a tak holky nelenily a našly v dojezdu na letištì krásnou loveckou chatu.

Ètvrteèní výjezd z Ostravy 
doprovázel déšś a s pøestávkami 
mu to vydrželo až na místo. Ano, 
poèasí nepøálo. Chatu postupnì 
nacházíme v krásném údolí 
a první veèer probìhl v režii 
seznámení se nejen s okolím, 
rovnìž a opakovanì taky s ostat-
ními èleny výpravy. No prostì jako 
bychom se vidìli poprvé :-).

Páteèní ráno bylo zatažené, 
uplakané a tak jsme pøehodnotili 
seznámení se s letištní plochou 
na zítøejší show a po pozdní sní-
dani jsme si dali sraz v Demä-

novská jaskyòi slobody. Chvilka èekání na vstup, cca hodinový poznávací okruh v pøíjemnì 
malé skupinì a už tu byl èas obìda. Vyrazili jsme do dalšího údolí do jedné tradièní døevìnice 
na nìjaké to posilnìní. I po obìdì se nás držela poznávací nálada a hledali jsme nìjaké ter-
mální vyžití v pøírodních podmínkách. První "skruž" byla obsazená a nebyla ani tak teplá, jak 
bychom si pøedstavovali. Druhá "termální louže" nás již nezklamala, teplota pramene 39°C, 
a když nám na cestì k ní na veèer vylezlo ještì sluníèko, už jsme neváhali.  

Po koupeli jsem se ještì na zpáteèní cestì zastavil na letišti pozdravit poøadatele a ujistit 
je, že jsme dorazili a že zítra se tu urèitì objevíme. Zbytek veèera jsme grilovali, co jsme mìli 
pøipraveno i co dala improvizace. Opìtovnì krásný veèer, tentokráte zkrácený, zítra nás èekal 
pøece jen dlouhý den.

Sobota ráno. Na letištì vyrážíme jen my piloti, zbytek výpravy váhá nad nejistým poèasím 
a výpravou na Chopok. V našich již tradièních dobových kostýmech skládáme naše modely. 
Postupné pøivítání s místními i se známými modeláøi z Èech nás èasovì dovedlo k oficiálnímu 
zahájení show. Ranní briefing, objasnìní letového prostoru a nepsaných pravidel. Po registraci 
pilota a jeho modelu(ù) mohla show zaèít. Kdo chtìl pøedvést své stroje nebo letové umìní 
a nebo své stroje a s nimi své letové umìní, tak se jednoduše zaøadil do fronty a èekal, až 
na nìho pøišla øada. Neoèekávanì to utíkalo velmi rychle a bìželo to jak na páse. Bìhem 
dopoledne se poèasí drželo tak tak, nepršelo, obèas jen pár kapek. Druhá èást naší výpravy 
nás navštìvíla na letišti a váhala co s naèatým dnem. Odpoledne se pak poèasí umoudøilo, 
místy prokukovalo i modré nebe a naši turisté se rozhodli vyrazit na plánovanou trasu, kterou 
zakonèili opìtovnì v pøírodním termálu Kalameny.

Naše pilotní skupina zùstala na letišti. Celkem jsme za sobotní letový den od 10:00 do 17:00 
mìli 5 - 6 letových ukázek.

Létání velmi pøíjemné, v krásném prostøedí, pohodové organizaèní zázemí, žádné osobní 
støety, 2 neplánované støety modelù se zemí, naštìstí ne naše. Celkovì jsme plánovali úèast 
jen na jeden den a závìr dne nás v tom utvrdil. Byli jsme spokojeni, modely v celku, nasátá 
perfektní atmosféra. Poøadatelé litují, že tam nezùstáváme i druhý den, ale chápou. Pøi louèení 
nás vcelku šokují. Omlouvají se, že to je tak neoficiálnì, ale že když tu nezùstáváme druhý den, 
musí reagovat takto:
Jako nejmladší létající úèastník v tomto 
roèníku
získává diplom a pohár
Vítek Bumba, A aby toho nebylo málo
Za nejlepší letovou ukázku v tomto roèníku
získává diplom a pohár celá naše skupina 
LMK Bolatice - divize RETRO.

Vítkovi i sobì gratulujeme. Ani jsme 
netušili, že se tam nìco takového udìluje. 
O to více nás to potìšilo taková pocta 
ve vztahu k tomu, co dìláme, že to dìláme dobøe, že se dá na to koukat a hlavnì  je to pro nás 
motor do další práce. Gôtovany, DÌKUJEME!
 Oficiální zpráva o návštìvnosti - když prodali všech 2.000 vstupenek, pak už pouštìli zadarmo. 
Pak už jen odhadem akci za dva dny navštívilo 3.500 - 4.000 divákù. V porovnání s loòským 
roèníkem to bylo však ménì, odrazovalo místní poèasí. Vidíme, že tato akce má opravdu dlou-
holetou tradici a je v kraji pod Tatrami oblíbenou atrakcí.

Nedìle. Budí nás jasná obloha a opírající se východ slunce do okenic. Výprava se rozpadá 
na rodinné skupiny. Nìkteré honí domù rodinné povinnosti, zbytek si ještì užívají krásného 
dopoledne v prostøedí chaty. Pokud okolnosti dovolí, pøíští rok se rádi opakovanì aktivnì zúèast-
níme výpravy Gôtovany 2014.
 Fotografie do reportáže poskytnul modeláø a fotograf Vojto Stupák. Dìkuji.
               LMK Bolatice - divize RETRO  Erik Herudek

Vlekali jsme vìtronì,

a celkovì byla pohoda.

 
ukázkovì jsme pøistávali

létali jsme vzhùru koly,

pøedvádìli slétanost, pylonové závody a honièky dvou motorových letadel z roku 1923 - 24,
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Narození
- Poèet od minulého vydání   14      
- Poèet od zaèátku roku       23   

Manželství
- Poèet od minulého vydání    6  
- Poèet od zaèátku roku        8  

Úmrtí
- Poèet od minulého vydání    4    
- Poèet od zaèátku roku       15  

Jubilanti
91 let - 2, 85 let – 3, 80 let - 1, 75 let - 3
70 let - 2

     Marcela Bochòáková

SPOLEÈENSKÁ KRONIKA kvìten - èerven 2013Pøíspìvek za Øímskokatolickou farnost Bolatice

Od 1. èervence zaèíná platit prázdninový 
poøad bohoslužeb ve všední dny, které 

budou v úterý, ètvrtek a v sobotu veèer v 18:00 
hod. Nebude mše sv. ve støedu ráno a v pátek 
veèer. Výjimkou bude první pátek v mìsíci 
2. srpna, kdy bude adorace eucharistického 
Krista a po ní mše svatá. V dobì prázdnin 
rovnìž nebudou úøední hodiny, veškeré úøední 
záležitosti bude možné vyøídit bezprostøednì 
po veèerních mších svatých ve všední dny.
V pátek 5. èervence si pøipomeneme 1150. 
výroèí pøíchodu svatých Cyrila a Metodìje 
- bratrù ze Solunì na Moravu. Slavná mše 
svatá bude sloužena v 8:30 hod. Tito vìro-
zvìstové vytvoøili písmo hlaholici a prosadili 

staroslovìnštinu jako bohoslužebný jazyk. 
Vìdìli, jak je dùležité slovo, jaký význam má 
pro dorozumìní mezi lidmi, mezi národy. 
Ètyøi roky jsme se v naší církvi pøipravovali 
na toto výroèí. Vstupní rok pøípravy byl vìno-
ván Písmu svatému, které bratøi ze Solunì 
našim pøedkùm zpøístupnili ve slovanském 
jazyce. Dnes je dostupná øada pøekladù 
Písma a další literatura, která ètení Písma 
i porozumìní biblickým textùm usnadòuje.  
Druhým rokem jsme se zabývali svátosti køtu, 
který by mìl být ve svém základu odpovìdí 
víry na Hospodinovo poselství obsažené 
v Písmu svatém. Svatý køest je základem 
celého køesśanského života, vstupní branou 
k životu v Duchu Svatém, která otevírá pøístup 
k ostatním svátostem. Køtem jsme osvobozeni 
od dìdièného høíchu a znovuzrozeni jako Boží 
dìti, stáváme se èleny církve a neseme zod-
povìdnost za naplnìní jejího poslání. Proto se 
køest definuje jako svátost znovuzrození skrze 
vodu v Duchu Svatém. Tøetí rok pøípravy byl 
vìnován biømování – dozrání k pøijetí pùso-
bení Ducha svatého. Svátost biømování tvoøí 
se køtem a eucharistií souhrn svátostí uve-

dení do køesśanského života, jejichž jednotu 
je nutno uchovávat. Tato svátost je potøebná 
k dovršení køestní milosti. 
Svátost biømování pokøtìné dokonaleji spo-
juje s církví a obdaøuje zvláštní silou Ducha 
svatého. A v závìreèném ètvrtém roce se 
zabýváme eucharistií – svátosti sjednocení 
s Ježíšem. 
Svátost eucharistie dovršuje uvedení do køes-
śanského života. Ti, kteøí byli svátostným køtem 
povýšeni k dùstojnosti královského knìžství 
a biømováním mnohem hloubìji pøipodobnìni 
ke Kristu, se prostøednictvím eucharistie podí-
lejí spolu s celým spoleèenstvím na samotné 
obìti Pána. Duchovní užitek mše svaté však 
závisí také na naší pøipravenosti a opravdo-
vosti. Využijme tohoto roku k hlubšímu poznání 
i prožívání mše svaté.                                                                                                                                 
Nastává doba dovolených, kdy naše rodiny 
budou trávit èas odpoèinku spolu. Je dobré 
si uvìdomit, jak je dùležitá vzájemná komu-
nikace jak na obecné úrovni, tak i na úrovni 
osobní – nejjednodušší komunikace je pøedá-
vání si informací. Dalším stupnìm je sladìní 
žebøíèku hodnot, které uznáváme, následuje 

sdìlování si osobních pocitù a vrcholem je 
vzájemné souznìní. Je dobré nauèit se neøíkat 
žádné zbyteèné slovo, zároveò je dùležité vyjá-
døit se ke všemu, co prospívá druhému nebo 
i nám samotným. A Boží slovo – Písmo svaté 
– je pro nás návodem jak dobøe žít.  
V polovinì srpna ve ètvrtek 15. oslavíme mší 
svatou v 18:00 hod. svátek Nanebevzetí Panny 
Marie. Je to nejvìtší mariánský svátek, který si 
každoroènì pøipomínáme.  
V sobotu 24. srpna budou Bolatické dožínky, 
které zahájíme dìkovnou mší sv. v 14:00 hod.                                                                                                                           
V nedìli 1. záøí bude mše sv. v 14:30 hod. 
sloužena za školní mládež, uèitele a všechny 
pracovníky školství.  
Nastává doba prázdnin, zcela jistì urèena 
pro odpoèívání, zastavení, ohlédnutí, vní-
mání krásy stvoøení. Dìkujme za ty dny vol-
nosti a sbírejme sílu, abychom byli laskavìjší 
k lidem blízkým i cizím, abychom jim dovedli 
naslouchat, pøiblížit se jim. Dávejme slova 
a èiny, které pùsobí radost. 
                                                                                                                                                                                            
Øímskokatolická farnost Bolatice
                                      Edita Moravcová
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Myslivecká spoleènost Køeménky a její pùsobení
Naše myslivecká spoleènost bìhem letošního jara prošla nìkolika dùležitými zmìnami. Pro 

všechny èleny naší spoleènosti bylo urèitì nejdùležitìjší uzavøení nové nájemní smlouvy 
s Honebním spoleèenstvem honitby Bolatice na období dalších deseti let. Tak mùže naše spo-
leènost dále pokraèovat v rozdìlané práci a vìnovat se rozvoji a ochranì myslivosti v kulturní 
krajinì naší obce.
Další podstatná zmìna se týkala vedení naší spoleènosti, kdy na výroèní schùzi oznámil p. Jiøí 
Burian odstoupení z funkce pøedsedy výboru, byl tak volen nový výbor a jeho pøedseda, kterým 
se stal p. Tomáš Rataj. Panu Jiøímu Burianovi patøí za dlouholetou práci a obìtavost pro mys-
livost v Bolaticích obrovský dík. Za jeho pùsobení myslivecká spoleènost pokroèila mílovými 
kroky vpøed a dnes je respektovanou mysliveckou organizací.
 Na již zmínìné výroèní schùzi bylo také hlasováno o pøijetí nových èlenù do øad „bolatických 
myslivcù“. Byli pøijati ètyøi noví èlenové (Mgr. Jana Bezdìková Ph.D., Ing. Dagmar Vitásková, 
Daniel Hluchník, Stanislav Kašný), kteøí budou jistì naší spoleènosti pøínosem. V dnešní uspì-
chané dobì je už zájem mladých lidí o myslivost a pøírodu jen vzácností, proto jsme naklonìni 
každému, kdo tento zájem projeví.
Významnou událostí je také urèitì vysvìcení kaplièky sv. Huberta, kterou po návrhu p. Zajíèka 

Spolky/Organizace/Kultura

vystavìla myslivecká spoleènost za vydatného finanèního pøíspìvku obce Bolatice a Honebního 
spoleèenstva. Tímto bych chtìl podìkovat všem výše uvedeným za velkou podporu v realizaci 
tohoto projektu.
Jaro znamená pro myslivecké hospodaøení spoustu práce v honitbì, proto i naši èlenové nezahá-
leli a vìnovali se zlepšování její úživnosti a kvality. Myslivecká spoleènost nakoupila z vlastních 
prostøedkù na 500 keøù a stromkù, které byly vysázeny, bylo zhotoveno nìkolik nových slanisek 
za úèelem doplòování minerálních látek pro zvìø, byly také nakoupeny napájeèky pro zvìø zajiš-
śující vodu v obdobích sucha, odvedla se spousta práce pøi údržbì chaty na Køeménkách a další 
èinnosti vìnující se rozvoji myslivosti a její propagaci. Bohužel, i pøestože myslivost je pøedevším 
spousta práce v pøírodì za úèelem ochrany a chovu zvìøe a obìtování volného èasu, jsou názory 
laické veøejnosti na myslivce velmi pochybné. Je to snad z neinformovanosti nìkterých lidí, kteøí 
rádi zabalí myslivce do jedné škatulky s prostými lovci zvìøe. Proto je, mimo jiné, úèelem naší 
spoleènosti propagovat myslivost jako soubor èinností vykonávaných pro zkvalitnìní pøírodních 
podmínek našich volnì žijících živoèichù a udržení tradic v myslivosti jako národního kulturního 
dìdictví.
                    Za Mysliveckou spoleènost Køeménky Tomáš Rataj          

Pokácet máj se koneènì povedlo! 

Na poslední kvìtnový pátek je každoroènì plánováno tolik lidmi oèekávané Kácení máje. 
S obavami poøadatelé, stánkoví prodejci, úèinkující pozornì sledovali pøedpovìï poèasí. Ta 

sice nenasvìdèovala, že bychom mìli akci pøedem "odpískat", ale i meteorologové se mohou 
mýlit. Naštìstí se tomu tak nestalo a s klidným srdcem mùžeme øíct, že po dvouleté pauze se 
s velkou slávou povedlo máj na autobusovém nádraží koneènì pokácet.
Doprovodný program v podobì pìveckého vystoupení žákù základní školy, exhibice v biketrialu, 
známých písnièek v podání Karla Zicha revival bandu, se nepochybnì líbil.
Vìtšinu pøítomných pøivedla do varu kapela POHODA. I když nebyla v kompletní sestavì, vìøte, 
že to na pódiu øádnì rozjela.
Závìrem bych co nejsrdeènìji ráda podìkovala všem, kteøí neváhali a bìhem veèera pøispìli 
dobrovolníkùm do kasièky. Mùže je tìšit fakt, že koncem roku jejich finance spoleènì s penìzi
z dalších akcí budou vìnovány tìm, kteøí mají oproti nám, zdravým lidem, o nìco nároènìjší 
život. Vìøím, že vaše podpora setrvá a že se budete finanènì podílet i na jiných akcích obce, 
která tyto peníze rozdìlí do správných a potøebných rukou. Dìkujeme!
                                    Gabriela Boèková

Naši pøátelé z Dividýlka ze Slaného zahrají 
pøedstavení Židovský poker v pøedveèer Dožínek!

Židovský poker je pøedstavení složené z nìkolika skeèù (cca 
10 min. dlouhých, celkovì asi hodinu) – zdramatizovaných 

povídek izraelského spisovatele a humoristy Ephraima Kishona, 
se kterým se èlenové Dividýlka Slaný mìli tu èest setkat pøi jeho 
poslední návštìvì Prahy. Proti uvedení Židovského pokeru Divi-
dýlkem svìtovì proslulý humorista nejen, že nic nenamítal (viz 
program), ale dokonce se od výsledku a priori pro jistotu laskavì 
distancoval. Do jaké míry byla tato opatrnost na místì, se bola-

tiètí budou moci pøesvìdèit pøi prázdninové návštìvì Dividýlka v Bolaticích 23.8.:)
               Jaroslav Hložek

FESTIVALY PØESHRANIÈNÍ KULTURY

Mìsíce èerven a èervenec 2013 se na Hlu-
èínsku a v polském pøíhranièí nesou 

v duchu festivalù pøeshranièní kultury.
Dne 2. 6. 2013 se konal Festival pøeshranièní 
kultury v Tworkowì v gminì Krzy¿anowice, který 
se setkal s výborným ohlasem a kde mohli 
diváci zhlédnout øadu pìkných vystoupení 
situovaných do nádherného prostøední ruiny 
zámku.
Druhý z festivalù probìhne dne 14. 7. 2013 od 13,00 hod. na Mírovém námìstí v Hluèínì. 
Diváci se mohou tìšit na dechové kapely Hluèíòanku, Kobeøanku a Rohovanku, folklorní sou-
bory Majièek ze Šilheøovic, Burianky z Bolatic, Škobránek ze Štìpánkovic, Bolatické seniorky, 
taneèní vystoupení skupiny Bobøi, souborù Vøes z Vøesiny a Sluneènice z Kobeøic, TAURUS 
z Kravaø, sbory Cecylia a VIVACE, mažoretky a mnoho dalších souborù z Hluèínska a polských 
gmin Krzy¿anowice, Kietrz, Krzanowice a Pietrowice Wielkie.
Souèástí festivalu bude i jarmark øemesel a tradièních výrobkù z regionu, takže si na své urèitì 
pøijdou jak dospìlí, tak i dìti. Vstup na akci je zdarma.
Akce je realizována v rámci projektu „Festival pøeshranièní kultury“, reg. è. 
CZ.3.22/3.3.04/12.03303, který je spolufinancovaný z prostøedkù Evropského fondu pro regi-
onální rozvoj v rámci Operaèního programu pøeshranièní spolupráce Èeská republika – Polská 
republika 2007 – 2013.
      Mgr. Lenka Osmanèíková

Návštìva družební obce Do¾any na Slovensku

V nedìli 11. srpna 2013 poøádají v družební obci Do¾any na Slovensku akci „Pochod pre všet-
kých“, který je na 10, 20 nebo 40 km v pìkném kraji Malých Karpat. V sobotu 10. 8. je posezení 

s pøáteli z Do¾an a v nedìli pochod. Ubytování je v místním penzionu, doprava vlastními auty.  
Pøihlášky:  Josef Blokeš,  Zahradní 7, Bolatice,  tel. 603 950 699 nebo Gerhard Václavík,  
Borová 75, tel. 728 186 770

TANEÈNÍ KURZ 2013

Oznamujeme všem úèastníkùm loòských TANEÈNÍCH 2012, že 
od záøí t. r. budou probíhat další hodiny výuky spoleèenského tance 

pod odborným vedením taneèních uèitelù pí. L. Budíkové a p. J. Kolín-
ského. Lekce budou navazovat na loòskou výuku.
Pøihlášky, prosím, zasílejte na e-mail: ekonom@bolatice.cz.
Na brzkou vidìnou se tìší poøadatelé

Poslední sobotu v dubnu poøádal Osadní výbor 
spolu s borovskými hasièi Stavìní májky 

Akce se uskuteènila v areálu bývalé skládky. O májku se postaral pan V. Polášek, který dodal 
i døevo na táborák, na kterém si dìti i dospìlí opékali pøipravené párky. Kromì toho si mohli 

pochutnat na dobrotách, které pøipravili Jacek Král a Petr Kolarèík s pøáteli. O pitný režim se 
postarali borovští hasièi. Po celé odpoledne vyhrávala dechová hudba Jiøího Langra. Pøi stavìní  
májky nechybìly  ani èarodìjnice, které taky zapálily táborák.
Veèer se tanèilo pøi diskotéce DJ Elektronka a i pøes celkem chladné poèasí se našlo dost zába-
vychtivých obèanù, kteøí s námi vydrželi.
Chtìla bych všem, kteøí se na akci podíleli, moc podìkovat.
           Za Osadní výbor Marta Kolarèíková



Na sobotu 11. kvìtna jsme naplánovali zájezd do Polska na skalní útvar zvaný Stolové hory 
u èeských hranic v blízkosti Broumova. Již ve støedu, tøi dny pøed zájezdem, se vypravila 

èást na prùzkum krajiny. Poèasí tehdy bylo krásné a výhledy pìkné.
Ovšem v den zájezdu bylo poèasí deštivé a silnì pršelo. Autobusem jsme jeli pøes Krnov, Prud-
nik. Nisa do Wambierzic, kde byla první zastávka na prohlídku Baziliky Matky Boží a køížové 
cesty. Historie místa, kde tato barokní stavba stojí, sahá až do 13. století a místu se øíká 
Slezský Jeruzalém. Po prohlídce jsme se pøesunuli do osady Karlow, odkud je nástup na Sto-
lovou horu Velká Hejšovina (Szczelienie Wielki 919 m.n.m). Tato plošina o rozmìrech 600 x 
300 m s krásným skalním mìstem je ohranièena témìø ze všech stran 60 m vysokými skalními 
stìnami. Na západì vystupuje menší plošina Szczelince Malého (895 m.n.m) oddìlená prù-
smykem ve výšce 867 m, která je však pro turistiku uzavøena. 

My jsme vystoupali po cca 700 kamenných schodech k chatì polských turistù, odkud jsou 
krásné vyhlídky z teras na polské a èeské sudety a na Broumovské skály. Poèasí nám nepøálo, 
a tak jsme nevidìli Snìžku ani Krkonoše.
Za chatou pak zaèíná placený prohlídkový okruh skalním mìstem v cenì 6 polských zlotých 
na osobu. Vedle hlubokých puklin a prùrev (Piekielko, Diabelska Kuchnia) jsou tu labyrinty, 
tunely a ojedinìlé skalní útvary, z nichž nejznámìjším je Malpolud (Mamut), který je pøímo 
symbolem Velké Hejšoviny. Po projití celého okruhu jsme sestoupili zpìt z vrcholu do prùsmyku, 
odkud jsme pokraèovali v sestupu severozápadnì po žluté znaèce až do osady Karlow.
Karlow je osada založená roku 1730 na pøíkaz císaøe Karla VI; který toto místo osídlil 12 
kolonisty. Dodnes tu zùstaly zachovány staré døevìné a zdìné domy z 18. a 19. století a v sou-
èasnosti je to centrum Stolových hor. Po krátké pøestávce a obèerstvení, napøíklad domácím 
chlebem se škvarkami u stánku, jsme pokraèovali po žluté znaèce do sedla a potom po modré 
znaèce na vrchol Bielých skal, odkud bývá pìkný pohled na Velký a Malý Szcelienec. Pøi výstupu 
už zaèalo znovu pršet a bohužel z vrcholu nebylo nic vidìt, takže jsme sestoupili zpìt k auto-
busu a pøesunuli se do lázeòského mìsteèka Kudowa-Zdroj. Láznì jsou jedny z nejstarších 
v Polsku a jsou již zmiòovány Jindøichem Minsterberským, synem Jiøího z Podìbrad, a název 
byl Chudoba pozdìji Bad Kudowa a po válce Kudowa-Zdrój, èeský název je Láznì Chudoba. 
V lázních se léèí onemocnìní srdce a obìhového systému.  Po prohlídce parku, vøídla a honos-
ných budov lázní jsme nastoupili do autobusu a vydali se zpìt domù. V autobusu jsme zapìli 
pár trampských písní, popøáli všem maminkám a ženám k svátku Dne matek a dobøe dorazili 
do Bolatic.
         Za turisty Blokeš Josef
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RECEPTY Z AKCE STAVÌNÍ MÁJE VE SKANZENU
RÙŽOVÝ ZÁZRAK
Tìsto:
5 vajec, 150 g mouèkového cukru, 150 g mouky, prášek do peèiva
Krém:
1/2 kg mražených jahod, 1x jahodový kompot, 2x jahodový puding, 20 dkg cukru
2x šlehaèka, mandlové lupínky
Oddìlíme žloutky a z bílkù ušleháme sníh, do nìj opatrnì pøidáme cukr, žloutky, nakonec mouku
s práškem do peèiva. Peèeme asi 12 - 15 minut.
Krém: 
Mražené jahody uvaøíme s kompotem. Po uvaøení rozmixujeme, pøidáme cukr a jahodové 
pudingy a dovaøíme. Vychladlou smìs natøeme na piškot.
Pomažeme šlehaèkou, posypeme mandlemi. Necháme vychladit.

LEDOVÉ ØEZY
Piškot z 5 vajíèek.
Puding: 
Uvaøíme 1 l mléka, 3 vanilkové pudingy, 4 lžíce cukru. Z uvaøeného pudingu odlijeme èást 
do malé misky na krém a zbytek, ještì horký, nalijeme a rozetøeme na vychladlý piškot 
a necháme ztuhnout. Než ztuhne, vyšleháme si krém.
Krém: 
1 máslo, 1/2 hery, 2 lžíce práškového cukru. Vše rozšleháme, pøidáme misku pudingu, pøidáme 
3 lžíce kakaa a rum dle chuti.
Na vychladnutý puding na piškotu rozetøeme krém, necháme vychladit v lednièce, rozpustíme 
si èokoládu na vaøení a kousek ceres-softu ve vodní lázni. Èokoládu pomocí lžièky naneseme 
na krém a vidlièkou dìláme vlnky. Vložíme na 15 minut do lednice, vyjmeme a nožem nazna-
èíme na èokoládì dílky (jinak se láme).

ŠVÉDSKÉ ØEZY
/Mìøí se témìø vše na litry + potøebujeme 2 misky/
3/4 l polohrubé mouky, 1/4 l mletého cukru, 1 prášek do peèiva
Toto smíchat dohromady a polovina se nasype na vymaštìný vyšší plech.
1/2 kg tvarohu, 2 celá vejce, 1/2 l mléka, 1 vanilkový cukr, 1/4 l mletého cukru
Toto smíchat a nalije se na plech na suchou smìs. Na to se nasype druhá polovina sypké smìsi.
Nahoru se nastrouhá osminka másla právì vytaženého z mražáku.
Peèe se na 190 st. asi 20 - 30 minut.

BANÁNOVÝ ZÁKUSEK
Piškotové tìsto
15 dkg polohrubé mouky, 15 dkg cukru krupice, 4 vejce (zvlášś žloutky a sníh)
1 prášek do peèiva, 2 lžíce oleje, 1 lžíce mletých oøechù
Po upeèení a vychladnutí potøeme marmeládou, poklademe plátky banánù, nahoru krém:
2 tvarohy, 2 ušlehané šlehaèky, cukr dle chuti - smíchat dohromady, rozetøít na banán, nahoru 
postrouhat èokoládu Margot.

VAØENÁ BUCHTA
1 hera, 1/2 hoøèicové sklenky vody, 2 hoøè. sklenky cukru krupice, 1 van. cukr
3 lžíce kakaa - vše uvést do varu a nechat vychladnout, + 2 hoøè. sklenky hladké mouky
1 prášek do peèiva, 4 žloutky, trochu posekaných oøechù nebo mandlí, nakonec sníh ze 4 bílkù
Po vychladnutí polít rozpuštìnou èokoládou.

TATRANKOVÁ BUCHTA
Tìsto: 
3 tatranky, 300 ml mléka, 4 vejce, 20 dkg cukru krupice, 35 dkg polohrubé mouky, 5 lžic rumu
1 prášek do peèiva, 1 hera
Vše smícháme dohromady, upeèeme. Po vychladnutí polijeme rozpuštìnou èokoládou.

BEZLEPKOVÉ  - TVAROHOVÉ OSVÌŽENÍ
(lze i varianta s lepkem - jakýkoli jiný pudink)
Tìsto: 
4x kakaový pudink Dr. Oetker - Naturamyl, 4x vejce, 1x prášek do peèiva, 200 g cukru 
mouèka, 200 ml oleje, 1 lžíce rumu (nemusí být)
Tvarohová masa:  250 g másla, 500 g tvarohu (mùže být mìkký v kelímku i obyèejná 
kostka) cukr dle chuti - vše smíchat 
Postup: 
Vejce smícháme s cukrem, olejem, pudinkem, rumem a pr. do peè. Vylijeme na vyma-
zaný a vysypaný plech (bezlepková mouka nebo strouhanka) a peèeme asi 20 min. 
na 200 °C.
Tvarohovou masou rovnomìrnì  pokryjeme hotový piškot. Možno ozdobit rozpuštìnou 
nebo nastrouhanou èokoládou nebo staèí posypat grankem, popøípadì nakrájené 
kousky dozdobit kouskem èerstvé jahody.
Dáme do lednièky vychladnout.

ZÁVIN NA PLECH 
Tìsto: 
1 hera nastrouhat, 40 dkg hladké mouky, 1 vajíèko, kypøicí prášek, 1 lžíce octa, 7 lžic 
vody - vše se smíchá, uhnìte se tìsto. 
Náplò: 
1 kg jablek (nakrájet na plátky), 2 vanilkové pudinky, 7 lžic cukru - vše promíchat. 
Z tìsta vyválíme dva díly, jeden rozložíme na plech a pøidáme náplò, pøikryjeme 
druhým rozváleným plátem tìsta. Okraje pøitlaèíme, aby náplò nevytekla. Peèeme 
dorùžova  a sypeme mouèkovým cukrem. 

TVAROHOVÝ KRÉMEŠ
1 listové tìsto
Náplò: 
½ kg tvarohu - kelímky, 6 žloutkù, 500 ml mléka, 3 vanilkové pudinky, cukr mouèka - 
dle chuti. Vše smícháme dohromady, bude z toho voda, ale nebojte, je to tak správné 
a opravdu to pøi peèení zhoustne. Vyválené tìsto dáme na plech vyložený peè. papí-
rem, zvedneme z tìsta okraj asi na 2cm, nalijeme náplò a nakrájíme kousky ovoce, 
nejlépe broskve. Dáme péct na 20 min. na 180°C.
Mezitím si ušleháme: 6 bílkù, špetku soli, 6 lžic cukru a dáme zapéct na 10 min.
Studené pocukrujeme mouèkovým cukrem, nakrájíme na trojúhelníky.

KAPUÈÍNOVÝ ØEZ
Piškot ze 4 vajec.
Uvaøit z 3/4 l mléka 3 pudinky + 3 lžíce cukru. Do toho zamíchat 1 balíèek kapuèína. 
Nechat vychladit. Poté zamíchat 2 zakysané smetany, vyšlehat krém. Polovinu krému 
natøít na piškot. Na krém pokládat piškoty namoèené do kávy s rumem. Natøít druhou 
polovinu krému. Ušlehat 1 šlehaèku v prášku, rozetøít na krém. Nahoru nastrouhat 
èokoládu Margot.
 

ANANASOVÝ ZÁKUSEK
Tìsto:
1 konzerva ananasu (celá), 2 vejce, 2 lžièky jedlé sody, 1 hrnek cukru, 1 hrnek hladké 
mouky, 1/2 hrnku hrubé mouky, 1 hrnek hrubì umletých oøechù, Vše smíchat, upéct.
Krém:
2 pomazánková másla, cukr dle chuti, 1 vanilkový cukr, 1 ušlehaná šlehaèka
- smíchat s pomazánkovým máslem
+ 2 lžíce vanilkového pudingu OLÉ (rozpustný za studena)
Krém namazat na korpus, posypat strouhanými oøechy a pocákat rozpuštìnou èoko-
ládou.

Kultura/Organizace/Cestování

Zájezd Stolové hory Polsko 

Kácení máje na Borové 

Stalo se již tradicí, že se na borovském námìstí sešli obèané Borové, ale i jejich pøátelé 
a známí, aby se zúèastnili kácení májky, která celý mìsíc kvìten zdobila støed obce. I pøes 

nepøízeò poèasí pøišla spousta mladých rodin s dìtmi. Pro ty byla pøipravená mimo jiné cukrová 
vata. Bohužel chybìl skákací hrad, který v tomto poèasí nebylo možné postavit. Zato po kácení 
májky si mohly dìti  posbírat cukrovinky a drobné hraèky. Oslavy Kácení máje byly pøesunuty 
do sálu hostince U Kozla, kde zahrála dechovka Jiøího Langra.
Pøedvedla se nám taneèní skupina Taurus z Centra volného èasu Kravaøe pod vedením paní Silvie 
Høíbkové a celý zbytek veèera a noci nám hrála k tanci a starala se o zábavu hudební skupina 
Rock revival Drive.
Bìhem celé akce si mohli obèané zakoupit peèené makrely a spoustu rùzných dobrot k jídlu 
i pití, které pøipravili v hostinci U Kozla. A bylo z èeho vybírat. Myslím si, že všichni, kteøí na osla-
vách Kácení máje vydrželi, byli spokojeni a pøijdou pøíštì zase.
                    Marta Kolarèíková

Kultura/Cestování/Kronika
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Nabízím Vám:
Návštěvu obchodního 
zástupce u Vás

Výběr materiálu v naší vzorkovně

Zdarma výpočet spotřeby materiálu

Podrobnou cenovou nabídku

Spolehlivou dopravu na stavbu

Montážní návody 
a technické poradenství

Realizaci zkušenou firmou

Možnost vrácení nepoškozeného 
materiálu

Dlouhodobé záruky

Zákaznickou kartu výhod Colemánie

www.coleman.cz
prodáváme i na internetu - http://e.coleman.cz

11 x
v České republice

17 let
na trhu

36 000
položek v nabídce

4000
trvale skladem

Váš obchodní zástupce:
Pavel Merenda mobil: 725 675 606

OBCHODNÍ CENTRUM OSTRAVA 
Provozní 5560, 722 00 Ostrava - Třebovice, tel.: 596 940 640

Kultura/Organizace/Sport

Setkání generací – Den dìtí 

V pátek 31. 5. 2013 se sešli senioøi spolu se školní mládeží v kulturním domì, aby spoleènì 
oslavili Den dìtí. Den dìtí se slaví již od roku 1952, tedy 61 let, a má upozornit svìtovou 

veøejnost na práva a potøeby dìtí. Svátek se slaví v mnoha zemích svìta. V Bolaticích se zaèalo 
s oslavami Dne dìtí v 60. letech minulého století, kdy slavnost probíhala na školním høišti. 
V devadesátých letech se oslavy pøesunuly na høištì fotbalového klubu, kde byl vždy pøipraven 
pestrý program, jako seskok parašutistù, kolo štìstí pro dìti i pro dospìlé, tombola, dìti se 
mohly projet na ponících, koupit si cukrovou vatu, žáci mateøské i základní školy vystoupili 
s pøedstavením, které si nacvièili. Bohužel kvùli nároèné pøípravì a kolísajícímu poèasí se 
od oslav na velkém høišti upustilo a v souèasnosti probíhá oslava Dne dìtí v kulturním domì 
a následnì v areálu základní školy. 
Programem v kulturním domì provázeli starosta obce Mgr. Herbert Pavera a žákynì deváté 
tøídy Bára Paverová. Na programu byly hry a soutìže pro tøi soutìžní družstva – chlapci (Šimon 
Ševèík, Kristián Kreèmer, Jonáš Michalík a Kamil Michalík), dívky (Tereza Moravcová, Aneta 
Harazimová, Sára Holbíková, Denisa Jakšová) a senioøi (Karel Kupka, Dominik Teuer, Anna 
Plevová a Marie Pašková). Nezávislou porotu tvoøily tøi dámy – za žáky Natálie Baránková, 
za uèitele Mgr. Pavla Franková a za seniory paní Monika Ruská. Z hledištì povzbuzovali své 
spolužáky žáci vyššího stupnì, nechybìli ani senioøi, kteøí fandili svým vrstevníkùm. 
Pøi první soutìži museli soutìžící prokázat svou obratnost pøi slalomu, kdy museli dávat pozor, 
aby jim nespadl pingpongový míèek ze lžíce. Komu míèek spadl, musel se vrátit na zaèátek 
trasy a absolvovat trasu znova. 
Druhá soutìž spoèívala v sestavení rozstøíhaného obecního znaku. Tento úkol se ukázal být pro 
seniory ponìkud oøíškem a dokonèili ho až po èasovém limitu.
Pauzu mezi soutìžemi vyplnil pìvecký kroužek pod vedením p. uè. Mgr. Vìrky Güntherové, který 
zazpíval dvì písnì. 

Tøetí soutìžní úkol byl vìdomostní, zamìøený na historii Hluèínska a Bolatic. Úkol zvládla 
všechna družstva, nejlépe však senioøi a pøešlo se k další soutìži, kdy jeden z družstva pøedvá-
dìl pantomimou pro své spoluhráèe povolání, které museli uhodnout. Hádaná povolání byla: 
kuchaø, lékaø, øidiè, zahradník, uklízeèka a uèitelka.
Soutìžící družstva potøebovala nabrat síly k dalším úkolùm, a tak pauzu vyplnila paní Monika 
Ruská svým vyprávìním o zájezdu k moøi a ztrátì nebožky. 
Pøi pøedposlední soutìži jsme mohli posoudit, kdo a jak èasto navštìvuje pohostinská zaøízení, 
protože se soutìžící museli trefit pivními tácky do koše vzdáleného tøi metry. Nìkomu to šlo 
hùøe, nìkomu lépe a senioøi opìt prokázali, že s tímto mají již léta zkušeností.:)
 A posledním úkolem bylo šipkou trefit a prasknout nafouknutý balónek pøipevnìný na oponì, 
kdy každý soutìžící mìl tøi pokusy. 
A pak již byl èas na seètení bodù a vyhlášení výsledkù. Èekání na vyhlášení výsledkù zkrátilo 
vystoupení pìveckého kroužku. 
A jak celé soutìžení dopadlo? Na prvním místì se jako loni umístili senioøi, na druhém místì 
skonèili chlapci a tøetí místo obsadily dívky. Každý soutìžící obdržel tašku, kde mohl najít 
reflexní pásku, DVD s novým filmem o Bolaticích, DVD o spolupráci s polskými gminami, džus 
a èokoládu. Nebylo dùležité vyhrát, ale zasoutìžit si a pobavit se, a to se podaøilo. 
            Bc. Jana Štìpáníková

Pexesový turnaj poètvrté! 

Neskuteèných 30 dìtí se pøihlásilo na 4. roèník pexesového turnaje, který uspoøádala místní 
knihovna Bolatice. Kvùli tomuto poètu musely být dìti rozdìleny do tøí kategorií, a to školka a 1. 
tøída, 2. a 3. tøída a 5. a 6. tøída. Nejvìtší poèetní zastoupení mìla prostøední kategorie, 15 
dìtí. Hrál se klasický systém – každý s každým (v rámci své kategorie). Vzhledem k tomu, že dìtí 
bylo letos opravdu hodnì, stalo se, že pro nìkteré už jsme prostì nemìli místo, a tak se hrálo 
tøeba i na zemi. A jak turnaj dopadl? V nejmladší kategorii zvítìzila Anièka Schiedková z 1. B, 
v prostøední kategorii suverénnì Pøemek Øehánek z 3. A a v nejstarší kategorii to byl Anièèin bratr 
Jakub Schiedek z 5. A. Všechny dìti, které stanuly na stupních vítìzù, si mohly vybrat nìkterou 
z krásných cen – knihy, plakáty, plyšáky, puzzle. Zkrátka nepøišel nikdo, protože i dìti, které se 
neumístily, si mohly vybrat malièkost z kouzelné dáreèkové krabice. Je milé, že si pexesový turnaj 
získal tolik pøíznivcù a tìším se, že i pøíští roèníky budou hojnì navštìvovány. 
              Bc. Jana Štìpáníková

V Bolaticích se natáèelo 
Dne 20. 6. 2013 se naši senioøi zúèastnili natáèení dokumentu o životì na Hluèínsku.        Karel Kupka

Nordic walking - kurz s výletem s chodec.com 
Kdy: nedìle 14. 7. 2013 od 9:00 do 13:00 hod.
Kde: okolí Bolatic (místo srazu bude upøesnìno)
Pøihlášky: do 5. 7. 2013 na tel. 553 654 996 u paní Gabriely Boèkové 
Cena: pro Bolatické a jejich známé 300,- Kè/os vèetnì zapùjèení holí, platba na OÚ Bolatice 
u paní Boèkové PØEDEM!
Co s sebou: Doporuèujeme si vzít nízkou sportovní obuv, pohodlné obleèení, pití a v pøí-
padì deštì pláštìnku.
Bìhem výletu se nauèíte kompletní techniku Nordic walkingu, díky které se chùze s holemi 
stává dynamiètìjší a pøitom šetrnìjší pro Vaše tìlo. Využijete tak hole k zapojení svalù celého 
tìla, místo pouhého opírání se o nì. Nordic walking doporuèují jak profesionální sportovci, tak 
odborní lékaøi.
Na vidìnou s Vámi se tìší profesionální instruktoøi Nordic walkingu Eva a Dan.:)

5. roèník Bolatického Benchpressu se nadmíru vydaøil 
Dne 14. 6. 2013 se konal již pátý roèník Bolatického 

Benchpressu. Tato akce se uskuteènila na tra-
dièním místì, a to v prostorech Club-Bar. Vzhledem 
k pøedchozímu velkému zájmu o tuto soutìž v minulých 
letech jsme se rozhodli udìlat ji letos venku a v trochu 
jiné atmosféøe. Jak se ukázalo, byla naše volba správná 
a akce se povedla na výbornou jak po stránce organi-
zaèní, tak po stránce výkonnostní. Letos jsme pro tuto 
akci udìlali daleko vìtší reklamu než v pøedchozích 
letech a samozøejmì se to ukázalo i na kvalitì závod-
níkù, kteøí se dostavili i z Hluèína a Opavy. Kdo mìl 
možnost dostavit se, aś už jako závodník, nebo jen jako 
divák, urèitì nelitoval, protože atmosféra byla pøímo 
úžasná a podle mého názoru (a myslím, že nejen podle 
mého) to byl zatím ten nejlepší roèník. Oficiálnì soutìž 
zaèínala ve 20 hodin. Zaèínalo se lehèí váhovou kate-
gorií do 90 kg. Dominovali v ní všichni první ètyøi kluci 
(vìkem 19 – 20 let) a výsledky byly velmi tìsné. Tak 
mladí kluci mìli naprosto nepøedstavitelné výkony. To 
ocenil i pan Jiøí Kati (pìtinásobný mistr Evropy v této 
disciplínì) a hlavní rozhodèí závodù. Poté následovala 
kategorie tìžkotonážníkù nad 90 kg a tam se bylo 
opravdu na co dívat.

U této kategorie bych se na chvíli rád chvíli pozdržel. 
Vzhledem k tomu, že vítìz byl témìø od zaèátku jistý, 
tak si myslím, že druhé místo není pro Petra Snìhotu 
(ètyønásobného vítìze minulých roèníkù) žádným 
zahanbením, ba právì naopak. Vím, že jeho dravé 
povaze to jen pomùže, aby mìl motivaci na další rok. 
Roman Studený (Posilovna Správní chlapi Hluèín), který 
zvedl neuvìøitelných 190 kg, pøedem zmaøil naše šance 
na vítìzství, tak jsme poèítali alespoò se druhým nebo 
tøetím místem, ale spíš se tøetím, protože jsme pøesnì 
vìdìli, na kolik to mùžeme zvednout a jaké máme 
reálné cíle. Petr Snìhota nejprve zkusil 160 kg a dal to, 
ale rezervy už byly minimální, pak zvedal Milan Glonka 
a tìch 160 kg zvedl lehèeji než Petr. Poté následoval 
ještì jeden pokus, pøi kterém bylo na èince 162,5 kg 
(neplatný pokus) a u kterého se Petr zranil, protože 
mu ustøelilo rameno. Opìt nastupoval Milan na stejné 
váze, ale já jeho pokus nevidìl ani jsem ho nevnímal, 
protože jsem byl zády k Benchovce a navíc jsem masí-
roval Petrovi poranìné rameno. Vùbec jsem nepochy-
boval o tom, že by to nedal, ale až když jsem uslyšel 
"NEPLATNÝ POKUS", tak mi došlo, že Petr skonèil druhý, 
protože pokud mají dva závodníci stejný výkon, rozho-
duje poté jejich tìlesná váha a Petr byl o 30 kg lehèí. 
Petr je velký talent, který cvièí už dlouho a posilovna je 
jeho celoživotní láskou stejnì jako mašiny, ale hlavnì 
je na sebe tvrdý a v tréninku se s ním dobøe spolu-
pracuje. Vlastnì rok od roku se zlepšuje a má srdce 
opravdového šampiona. Totéž platí i pro Honzu Pavlíèka 
a Ondru Kroèila, kterým patøí mùj obdiv, že našli cestu 
k železu. Ale obdiv patøí vlastnì všem, kteøí se zúèast-
nili letošních závodù, protože konkurence byla obrovská 
a závodilo dohromady pøes 20 klukù a všichni aktivní 
cvièenci. Letošní závody jsou za námi a na pøíští rok 
jsem opravdu zvìdavý. Závìrem bych chtìl podìkovat 
sponzorùm akce obci Bolatice, Club-Bar, Tesaøství Pavel 
Nevøela, Sfinga Hluèín a motorkáøi Bolatice. Dále pak 
hlavnímu rozhodèímu panu Jiøímu Katimu, že si našel 
èas a taky moderátorovi celé akce Mariánu Paškovi 
a zapisovatelkám Janì Štìpáníkové a Jiøinì Pomyka-
lové. A v neposlední øadì všem pøihlížejícím divákùm, 
kteøí dokázali vytvoøit neuvìøitelnou atmosféru a borce 
podpoøili. Za rok jsme tady zase. 
Za Mates Gym Team kouè Vlastimil Matýsek

Kategorie do 90 kg:
1. místo Jan Pavlíèek – 145 kg Mates Gym
2. místo Ondra Kroèil - 142,5 kg Mates Gym
3. místo Robin Škrobánek - 140 kg Bavaria Opava
4. místo Lukáš Pavera – 135 kg Mates Gym 

Kategorie nad 90 kg
1. místo Roman Studený – 190 kg Posilovna Správní chlapi Hluèín
2. místo Petr Snìhota – 160 kg Mates Gym
3. místo Milan Glonka – 160 kg Posilovna Správní chlapi Hluèín
4. místo Martin Starý – 145 kg Stìboøice

Amatérský turnaj v plážovém volejbale

Dne 22. 6. 2013 se v areálu bolatického koupalištì na tamním volejbalovém høišti odehrál 
tøetí roèník Amatérského turnaje v plážovém volejbale. I v letošním roce se pøihlásilo více 

týmù, než bylo možné z èasových dùvodù registrovat, a tak z celkového poètu ètrnácti týmù se 
turnaje zúèastnilo prvních deset pøihlášených.
Již od pùl deváté ráno probìhla prezence družstev. K samotnému turnaji: družstva byla rozlosována 
do dvou skupin, A a B, pøièemž ze základního kola, kde hrál v rámci své skupiny každý s každým, 
ze skupin vzešli dva vítìzné týmy, které se pak utkali mezi sebou ve vyøazovací èásti turnaje. První 
místo nakonec získalo ve strhujícím finále družstvo „Poslední“ ve složení Jan Miketa a Petr Rataj 
a na druhém místì skonèili Markéta Gollová a Kamil Dihel z družstva „Zvrácená dvojka”. Tøetí místo 
obsadili „Bombíci” Míša Kociánová a Jonáš Boèek.

Díky ochotným a štìdrým sponzorùm bylo možné ocenit všechny zúèastìné týmy,
a tak nikdo nepøišel zkrátka. Celý turnaj se nesl ve znamení pøátelské atmosféry, vydaøil se tedy 
nejen díky sportovnímu umu hráèù, ale i proto, že nebyla nouze o pøíjemné zážitky a zábavu.

Na závìr se sluší podìkovat sponzorùm; obci Bolatice, Koupalištì Bolatice, Zahradnictví 
Mazal, Elektromontáže Pavel Rataj, Auto Top Snìhota, Kosmetika Monika Fojtíková, Archeolo-
gický klub studentù Slezské univerzity, Deutsch shop Iveta Kocveldová, Josef Kuèera. Díky patøí 
i celému organizaènímu týmu, kterému tímto také dìkuji, protože bez nich by se tato akce neko-
nala, což by byla jistì velká škoda. Tak pøíští rok na již ètvrtém roèníku nashledanou!
              Petr Rataj
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Jana Jařábová

www.uklid-janka.cz

ÚÚKÚKLILIDD POPO MMALALÍŘÍŘÍŘÍÍCÍCHH AA FIFIRMRMÁÁCÁCHH
RORODIDINNNNÝÝCÝCHH DODO ŮMŮMŮ AA BBYTYTŮŮŮ

FIFIREREM M A A KAKANCNCELELÁŘÁŘÍÍ
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